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Víte, že
- koncem srpna došlo k výpadku části 

veřejného osvětlení na Černé stezce? Řada 
občanů na tento problém upozorňovala  
a obávala se, že odstranění závady nikdo ne-
řeší. Opak je pravdou. Závada spočívala v ne-
funkčnosti tzv. předřadníků, což je zařízení, 
které působí jako startér. Jeden předřadník 
stojí téměř 3 tis. Kč. Protože zařízení bylo  
v záruce, kterou Technické služby města 
Broumova uplatnily, byly v celkem krátké 
době 2 ks dodány a vyměněny. Totéž se sta-
lo u čtyř předřadníků jiného typu na části 
Alejky, kde byla navíc instalována nevhodná 
osvětlovací tělesa (žárovky). Problém nestej-
ného (různého) technického zařízení veřej-
ného osvětlení (včetně těles) budou muset TS 
postupně řešit.

- po dlouhé přípravě, jednáních s vlastní-
ky části pozemků a vypracování projektové 
dokumentace, bylo vydáno stavební povole-
ní na dokončení chodníku v Pionýrské ulici  
v části od Komenského na křižovatku u bu-
dovy III MěÚ ? TS  práce 16.9.2013 zaháji-
ly. Chodník by měl být do konce září hotov.  
I když to trvalo poměrně dlouho, přece jen 
stížnost občanů Komenského ulice nezapad-
la a dlouholetý problém byl alespoň zčásti 
odstraněn.

- práce na hřbitově plánované na letošní 
rok se chýlí ke konci? Chodníky jsou hotovy. 
Chystá se ještě označení jednotlivých odděle-
ní hřbitova tabulkami, které již došly na TS. 
K rozptylové loučce a v první části hřbitova 
budou nainstalovány poslední dva koše.

- se bude dlouho čekat na byty? Město 
Broumov patřilo mezi ta města, která v po-
rovnání  s počtem obyvatel měla ve své sprá-
vě vysoký počet bytů. Přes 900 bytů, s nimiž 
město hospodařilo, je jen připomínkou, ne-
boť v současnosti má SMM na starosti již jen 
400 bytů. Po prodeji značné části do vlastnic-
tví osob zbyly městu většinou bytové domy, 
do kterých se nemusí, nebo se vyplatí inves-
tovat. Bohužel má město i několik domů s 
problematickými nájemníky, kteří se potýkají  
s plněním svých povinností.  Na 400 bytů (až 
na několik výjimek obsazených), které městu 
zůstaly, je přes 100 uchazečů. Bytová komi-
se má měsíčně k dispozici přibližně 2-3 byty, 
které by mohla přidělit. Nejvíc zájemců je  
o byty 1+1, maximálně 1+2, kterých je velice 
málo. Velké byty se pronajímat nedaří. Žada-
telé si budou muset zvykat na dlouhé čekání, 
nebo se při řešení své bytové situace obracet 
na vlastníky domů. Od nového roku nabude 
platnost nový Občanský zákoník, který při-
nese řadu změn i do nájmů. Ještě se počítá  
s prodejem Pollackových (Polákových) domů. 
Městu chybí startovací a azylové bydlení.

- v současné době je v Broumově nejpo-
užívanějším příjmením Horvath (Horváth)? 
Následují Ferencovi a o třetí místo se dělí Jir-
manovi a Netíkovi. O čtvrté až šesté místo se 
dělí  Novákovi, Haluškovi a Bartošovi. Před 
válkou vedl Scholz, dále Ringel, Schwarz, 
Birke, Schroll, a Junger.  

Arnošt Obst

Dotační program 
„Program regenerace 

Městské památkové zóny 
Broumov pro rok 2014“

Termín podávání žádostí o příspěvek: 
do 31. října 2013  na  MěÚ Broumov, sta-
vební odbor

Na jaké účely může být příspěvek po-
skytnut?

Na zvýšené náklady spojené s obnovou 
nemovitých kulturních památek nacházejí-
cích se v městské památkové zóně v Broumo-
vě. Příspěvky mohou být použity jen na úhra-
du prací zabezpečujících uchování souhrnné 
památkové hodnoty kulturní památky, nikoli 
na modernizace a jiné úpravy prováděné v 
zájmu jejího vlastníka ani na práce investiční 
povahy.

Kdo může žádat o příspěvek, tj. může 
být jeho příjemcem? 

Vlastník nemovité kulturní památky na-
cházející se na území městské památkové 
zóny. 

Náležitosti žádosti :
1. Identifikace objektu (název, ulice, 
č. popisné, parcelní číslo)
2. Rejstříkové číslo památky v Ústředním 

seznamu kulturních památek
3. Identifikace vlastníka nemovité 

kulturní památky (jméno  a příjmení, adresa 
trvalého bydliště)

4. Závazné stanovisko dle zákona 
č. 20/1987 Sb., o státní památkové péči 
5. Příslušné povolení dle zákona    

č. 50/1976 Sb., stavební zákon,  a (např. ohlá-
šení udržovacích prací na kult. památce dle 
stavebního zákona)

6. Termín provedení obnovy nemovitosti
7. Stručná charakteristika obnovy nemo-

vitosti
8. Vyčíslení nákladů na obnovu nemovi-

tosti
Finanční spoluúčast žadatele (vlastní-

ka):
Je-li žadatelem o příspěvek: 
- právnická osoba, církevní a fyzická oso-

ba: min. 40% z celkové ceny obnovy v přísluš-
ném kalendářním roce (příspěvek z progra-
mu je max. 50% z celkové ceny a min. 10% je 
příspěvek města) ,

- město či obec : min. 50% z celkové ceny 
akce obnovy v příslušném kalendářním roce, 
(příspěvek z programu je max. 50% z celkové 
ceny) 

Informace:
Městský úřad Broumov, stavební odbor, 

pracoviště památkové péče. 
Kontaktní osoba:  Helena Burešová, 
tel.: 491 504 338, 
mob.:604 228 018     
 e-mail: buresova@broumov-mesto.cz  
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Jednání Rady města Broumova č. 75
ze dne 4. září 2013

Přítomni:  pan Milan Kotrnec, pan Pavel Fröde, pan Arnold Vodo-
chodský,   Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst a Ing. Eva Blažková, MPA 
- tajemnice

Omluveni:   pan Kamil Slezák, MUDr. Jiří Veselý
Pozdější příchod:  ---------------------- 
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté:   paní Jiřina Trnovská – koordinátor in-

kluzívních nástrojů, pan Petr  Kuchta – vedoucí odboru investic a roz-
voje      

Ověřovatel: pan Arnold Vodochodský(pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

Začátek jednání: 14:10 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Projekt SPOD
2. Výběrová řízení
3. Investiční záležitosti
4. Kultura a cestovní ruch
5. Různé
Návrh programu byl schválen  (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

Průběh jednání a přijatá usnesení
01/75/13 Projekt SPOD
Předkladatel: vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví
RM bere na vědomí návrh žádosti o finanční podporu projektu 

„Systémové a efektivní opatření agendy SPOD ORP Broumov“ dle 
předlohy.

RM schvaluje podání žádosti o finanční podporu projektu „Systé-
mové a efektivní opatření agendy SPOD ORP Broumov“ do výzvy č. 
C2 OP LZZ dle předlohy. 

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

02/75/13 Výběrová řízení 
Předkladatel: vedoucí oboru investic a rozvoje města

1. Výběr zhotovitele zakázky „Oprava části zdi městských 
hradeb, Broumov, p. č. 141/5“
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Oprava 

části zdi městských hradeb, Broumov, p. č. 141/5“ firmu Broumstav 
spol. s r. o., IČO 42228433, Žižkova 53, 550 01 Broumov, a to na zá-
kladě doporučení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Broumstav spol. s r. o., IČO 
42228433, Žižkova 53, 550 01 Broumov na realizaci zakázky „Oprava 
části zdi městských hradeb, Broumov, p. č. 141/5“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

2. Výběr zhotovitele zakázky „Zvýšení bezpečnosti 
pěších – křižovatka ulic třída  Masarykova, Střelnická, 
Pivovarská v Broumově“
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Zvýšení 

bezpečnosti pěších – křižovatka ulic třída Masarykova, Střelnická, 
Pivovarská v Broumově“ firmu Svoboda – inženýrské stavby a.s., IČO 
28796578, Školní 201, 549 81 Meziměstí, a to na základě doporučení 
hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Svoboda – inženýrské stavby 
a.s., IČO 28796578, Školní 201, 549 81 Meziměstí na realizaci zakáz-
ky „Zvýšení bezpečnosti pěších – křižovatka ulic třída Masarykova, 
Střelnická, Pivovarská v Broumově“ dle předlohy. Zakázka bude

dofinancována z úspor v rámci ostatních investičních akcí města.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

3. Výběr zhotovitele zakázky „Oprava oplocení tenisového 
kurtu u nemocnice Broumov“
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Oprava 

oplocení tenisového kurtu u nemocnice v Broumově“ firmu Jaroslav 
Pařízek, Padolí 296, 549 31 Hronov – Zbečník, a to na základě dopo-
ručení hodnotící komise. 

RM schvaluje smlouvu s firmou Jaroslav Pařízek, Padolí 296, 549 
31 Hronov – Zbečník na realizaci zakázky „Oprava oplocení tenisové-
ho kurtu u nemocnice v Broumově“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Výběr zhotovitele zakázky „Výměna oken 
v ul. Žižkova č. p. 55“
Předkladatelka: vedoucí odboru správy a majetku města
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení zakázky „Výměna 

oken v ul. Žižkova č.p.
55“ zhotovitele Ing. Mikolaje Pucha, IČO 86676342, Hostovského 

565, 549 31 Hronov, a to na základě doporučení hodnotící komise.  
RM schvaluje smlouvu o dílo se zhotovitelem Ing. Mikolajem Pu-

chem IČO 86676342, Hostovského 565, 549 31 Hronov na realizaci 
zakázky „Výměna oken v ul. Žižkova č. p. 55“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

5. Zakázka „Umělá ledová plocha – veřejné kluziště“ 
pro město Broumov 
Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje mandátní smlouvu s firmou Ingeniring Krkonoše 

a.s., Pražská 135, IČO 27472493, 541 01 Trutnov na zajištění přípravy 
a organizační zajištění výběru dodavatele zakázky „Umělá ledová plo-
cha – veřejné kluziště“ pro město Broumov dle předlohy.

RM schvaluje zadávací dokumentaci a seznam oslovených firem k 
zakázce „Umělá ledová plocha – veřejné kluziště“ pro město Broumov 
dle předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

03/75/13 Investiční záležitosti
Předkladatel: starosta

Žádost o pomoc s řešením současné situace obyvatel 
Kolonie 5. května (oprava komunikace, umístění retardérů). RM 

bere na vědomí žádost obyvatel Kolonie 5. května v Broumově dle 
předlohy.

RM ukládá ředitelce TS města Broumova posoudit stav komuni-
kace v dané lokalitě a zpracovat odhad finanční náročnosti úprav.

Termín: 30.9.2013
RM ukládá starostovi města (po vyhodnocení stavu komunikace 

ředitelkou TS) zahájit jednání se starostkou obce Křinice v otázce spo-
lečného postupu řešení, případně i spolufinancování, nutných oprav 
komunikace v dané lokalitě (jedná se mj. i o přístupovou komunikaci 
k pozemkům v Křinicích).     Termín: 15.10.2013

RM ukládá dopravní komisi vyhodnotit potřebu umístění retardé-
rů v dané lokalitě.    Termín: 15.10.2013

Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

04/75/13  Kultura a cestovní ruch
Předkladatel: starosta

1. Společnost pro destinační management Broumovska 
(SDMB)
RM bere na vědomí informace ze srpnového jednání správní rady 

SDMB, předložené starostou.



Opočenského v Broumově.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

2. Kulturní komise
RM bere na vědomí zápis z jednání kulturní komise č. 28 ze dne 

20.08.2013.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

3. Centrum sociálních služeb Naděje Broumov (CSSNB)
RM schvaluje úpravu platového výměru ředitelky CSSNB dle 

předlohy. 
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Mimořádné a řádné zasedání zastupitelstva, programy 
zasedání
RM bere na vědomí termín konání mimořádného zasedání ZM 

dne 16.09.2013 a schvaluje program zasedání dle předlohy.
RM schvaluje program zasedání řádného zastupitelstva města 

dne 25.09.2013 dle předlohy.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání: 17:00 hod. 

Termín následujícího jednání RM: 
středa 18. září 2013 od 13:00 hod.

Zapsala:  Jitka Nigrinová
Ověřeno dne:      
Ověřovatel: pan Arnold Vodochodský  

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Jednání Rady města Broumova č. 76
ze dne 16. září 2013
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RM pověřuje starostu jednat za město Broumov na DSO Brou-
movsko v otázce spolufinancování činnosti SDMB  v dalším období, 
za stávajících podmínek.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

2. Kultura a infocentrum
RM bere na vědomí vyhodnocení kulturních akcí organizační 

složky Kultura a infocentrum za období srpen 2012 – červenec 2013 
se zapracováním připomínek radních.

RM bere na vědomí  informaci o veřejném pracovním jednání kul-
turní komise dne 24.09.2013 od 17.00 hodin v sále IC Broumov, kde 
se bude mj. vyhodnocení kulturních akcí  za předchozí období projed-
návat.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0,  zdržel se: 0

3. Agentura pro rozvoj Broumovska (o.s. APRB) – záměr 
projektu PLAY Broumovsko
RM bere na vědomí informace o.s. APRB o připravovaném zámě-

ru projektu PLAY  Broumovsko dle předlohy.
Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

4. Seznam.cz – nabídka bezplatné spolupráce 
s městem Broumov 
RM schvaluje Smlouvu o spolupráci s obchodní firmou Seznam.

cz, a.s., Praha 5, Radlická 3294/10, 150 00 Praha 5, IČO 26168685, 
týkající se neplaceného zápisu informací na serveru Firmy.cz  dle 
předlohy.

Hlasování: pro: 5,  proti: 0, zdržel se: 0

05/75/13 Různé 
Předkladatel: starosta

1. TJ Slovan Broumov – žádost o příspěvek 
RM doporučuje ZM schválit příspěvek ve výši 30 000,- Kč TJ Slo-

van Broumov na úhradu správních poplatků, souvisejících s vydáním 
územního rozhodnutí a stavebního povolení na kompletní rekon-
strukci – výstavbu šaten a sociálního zázemí na fotbalovém hřišti St. 

Přítomni:  pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Fröde, 
pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst, MUDr. 
Jiří Veselý  a Ing. Eva Blažková, MPA - tajemnice

Omluveni:   ----------------------
Pozdější příchod:  pan Arnold Vodochodský (15:15 hod) 
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté: Ing. Marie Mikulenková – vedoucí odboru SMM, Mgr. Vác-

lav Špůr - právník města, Bc. Jana Rousková – vedoucí finančního od-
boru, pan Petr Kuchta – vedoucí odboru investic a rozvoje, Bc. Dana 
Hejnišová – ředitelka TS města Broumov, Ing. Jaroslav Bitnar - tajem-
ník TJ Slovan Broumov     

Ověřovatel: pan Kamil Slezák  (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

Začátek jednání: 14:00 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Majetkové záležitosti
2. Hospodaření města k 31.08.2013
3. Rozpočtové změny roku 2013
4. Výběrová řízení
5. Technické služby města Broumov
6. Organizační řád MěÚ Broumov
7. Kontrola usnesení

8. Různé
Návrh programu byl schválen.  (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

PRŮBĚH JEDNÁNÍ A PŘIJATÁ USNESENÍ

01/76/13 Majetkové záležitosti
Předkladatelka:  vedoucí odboru SMM

1. Prodej p.p.č. 595/25 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 595/25 – zahrada o vý-

měře 68 m2 v k.ú. Broumov Mgr. Monice a Pavlovi Sloupenským, by-
tem Větrná 262, Broumov IV, za cenu 6.034,- Kč do SJM.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

2. Prodej p.p.č. 1225/6 v k.ú. Rožmitál
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 1225/6 o výměře 30 m2 

v k.ú. Rožmitál manželům Jaroslavovi a Ludmile Mňukovým, bytem 
Javorová 699, Dobruška, za cenu 650,- Kč do SJM.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

3. Prodej podílu ke st.p.č. 1514 a 1515 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej podílu o velikosti 904/19891 

ke st.p.č. 1514 a st.p.č. 1515 v k.ú. Broumov ------------------------------
--------------------, za cenu 1.641,- Kč. 

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0



4. Smlouva o zřízení věcného břemene č. IE-12-2001611/
VB/1-Broumov

RM doporučuje ZM schválit smlouvu o zřízení věcného břemene 
č. IE-12-2001611/VB/1 – Broumov za úplatu ve výši 500,- Kč + DPH 
se spol. ČEZ Distribuce, a. s., se sídlem Děčín Teplická 874/8 IČO 
24729035 dle předlohy.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

5. Záměr prodeje p.p.č. 1095/18 a 1095/19 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje p.p.č. 1095/18 TTP o 

výměře 28 m2 a p.p.č 1095/19 TTP o výměře 26 m2 v k.ú. Broumov.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

6. Prodej p.p.č. 595/26 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 595/26 – zahrada o vý-

měře 68 m2 v k. ú. Broumov ------------------------------------------------
-----------, za cenu 6.034,- Kč.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

7. Prodej st.p.č. 1509 a st.p.č. 1484 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej st.p.č. 1509 o výměře 61 m2 a 

st.p.č. 1484 o výměře 73 m2 v k.ú. Broumov společnosti ČEZ Distribu-
ce, a. s. se sídlem Teplická 884/8 Podmokly, Děčín, IČO 27232425, za 
cenu 27.666,- Kč.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

8. Záměr prodeje podílu na p.p.č. 1182/9, 1262/14, 1288/1 a 
1802/1 v k.ú. Řehlovice, okr.  Ústí nad Labem

RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje podílů o velikosti 1/30 
k p.p.č. 1182/9 – orná půda o výměře 900 m2, k p.p.č. 1262/14 – ostat-
ní plocha o výměře 54 m2, k p.p.č. 1288/1 ostatní plocha o výměře 51 
m2 a k pozemku vedeném ve zjednodušené evidenci 1802/1 o výměře 
1 100 m2 v k.ú. Řehlovice.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

9. Uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene k p.
p.č. 573/8 a části p.p.č. 573/13      v k.ú. Broumov

RM nedoporučuje ZM schválit uzavření smlouvy o smlouvě bu-
doucí o zřízení věcného břemene k p.p.č. 573/8 a k části p.p.č. 573/13 
v k.ú. Broumov s Českou poštou s.p., Politických vězňů 909/4, Praha 
1, IČO 47114983.

RM ukládá starostovi jednat s vedením České pošty s.p. o dalších 
možných alternativách při řešení této záležitosti. 

Termín do: 31.10.2013
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

10. Prodej p.p.č. 541 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 541/3 - ostatní plocha o 

výměře 164 m2 v k.ú. Broumov, která vznikla na základě rozdělení p.
p.č. 541/2, společnosti Veba, textilní závody a.s., se sídlem Přadlácká 
89, Broumov, IČO 45534276 za cenu 29.600,- Kč s podmínkou zajiště-
ní přesazení dřevin, popřípadě náhradní výsadby.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

11. Přijetí daru pozemků a nemovitostí v k.ú. Velká Ves u 
Broumova

RM doporučuje ZM:
a) schválit přijetí daru  p.p.č. 922/1 – ostatní plocha o výměře 

81 113 m2, st.p.č. 363 o výměře 210 m2 a stavby bez č.p./ev. stojící na 
st.p.č. 363, st.p.č. 364 o výměře 117 m2 a stavby bez č.p./ev. stojící na 
st.p.č. 364 a st.p.č. 365 o výměře 11 m2 a stavby bez č.p./ev. stojící na 
st.p.č. 365, vše v k.ú. Velká Ves u Broumova od Tělovýchovné jednoty 
Slovan Broumov, se sídlem Střelnická 81, Broumov, IČO 15046028.

b) vzdát se zástavního práva k p.p.č. 922/1 – ostatní plocha o vý-
měře 81 113 m2, st.p.č. 363 o výměře 210 m2 a stavby bez č.p./ev. stojící 
na st.p.č. 363, st.p.č. 364 o výměře 117 m2 a stavby bez č.p./ev. stojící 
na st.p.č. 364 a st.p.č. 365 o výměře 11 m2 a stavby bez č.p./ev. stojící 
na st.p.č. 365, vše v k.ú. Velká Ves u Broumova.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

12. Přijetí daru od společnosti Veba, textilní závody a.s.
RM doporučuje ZM schválit přijetí daru p.p.č. 539/5 o výměře 7 

m2 v k.ú. Broumov od společnosti Veba, textilní závody a.s., se sídlem 
Přadlácká 89, Broumov, IČO 45534276.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

13. Smlouva o zřízení věcného břemene č. IZ-12-2007267
RM doporučuje ZM schválit smlouvu o zřízení věcného břemene 

č. IZ-12-2007267 Broumov, Luční 7 OM, Havlín - KNN  za úplatu ve 
výši 7.500,- Kč + DPH se spol. ČEZ Distribuce, a. s., se sídlem Děčín 
Teplická 874/8, IČO 24729035 dle předlohy.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

14. Smlouva o právu k provedení stavby
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Sjezd na p.p.č 

1022/6 v k.ú. Velká Ves “, mezi městem Broumov a ---------------------
------------- dle předlohy.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

15. Přidělení bytu 
RM schvaluje přidělení bytu č. 22, ulice Jiráskova č.p. 193, Brou-

mov IV, ------------------------------ na dobu určitou od 01.10.2013 do 
30.09.2014.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

16. Smlouva o právu k provedení stavby
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Provozní stře-

disko VAK, Soukenická ulice, Broumov“, mezi městem Broumov a 
Vodovody a kanalizace Náchod, a.s., se sídlem Náchod, Kladská 1521, 
IČO 25973495 dle předlohy.

Hlasování: pro: 6, proti: 0,zdržel se: 0

17. Majetková komise
RM bere na vědomí zápis z jednání majetkové komise č. 30 ze dne  

02.09.2013.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

02/76/13 Hospodaření města k 31.08.2013 
Předkladatelka: vedoucí finančního odboru
1. Hospodaření města a pohledávky RM bere na vědomí rozbor 

hospodaření města Broumov k 31.08.2013 dle předlohy.
 RM bere na vědomí stav pohledávek města Broumov k 30.06.2013 

dle předlohy.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

2. TJ Slovan Broumov – dodatek ke smlouvě
RM doporučuje ZM schválit uzavření Dodatku č. 3 ke Smlouvě  

o společném postupu při dostavbě sportovního areálu Tužme se, mezi 
Městem Broumov a TJ Slovan Broumov dle předlohy. 

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

3. DDM Ulita Broumov – dodatek ke smlouvě
RM doporučuje ZM schválit uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě 

o úvěru č. 10984/13/LCD ze dne 17.07.2013 na financování projektu 
„Rekonstrukce Domu dětí a mládeže“, mezi Městem Broumov a Čes-
kou spořitelnou, a.s. dle předlohy.

Hlasování:pro: 6 ,proti: 0 , zdržel se: 0

Příchod pana Arnolda Vodochodského.

03/76/13 Rozpočtové změny r. 2013 
Předkladatelka: vedoucí finančního odboru
RM doporučuje ZM schválit rozpočtové změny r. 2013 dle před-

loženého návrhu.
RM doporučuje ZM schválit příspěvek Nadačnímu fondu Hospi-

tal Broumov na nákup křesel ve výši 100 tis. Kč, na základě předložené 
žádosti.

RM doporučuje ZM schválit příspěvek ve výši 30 tis. Kč TJ Slo-
van Broumov na úhradu správních poplatků, souvisejících s vydáním 
územního rozhodnutí a stavebního povolení na kompletní rekon-
strukci – výstavbu šaten a sociálního zázemí na fotbalovém hřišti St.
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Opočenského v Broumově, na základě předložené žádosti.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

04/76/13 Výběrová řízení

1. Výběr poskytovatele úvěru na koupi „Rychlého zásahového 
automobilu RZA L2R“

Předkladatelka: vedoucí finančního odboru
RM schvaluje jako vítěze výběrového řízení na poskytovatele úvě-

ru na koupi „Rychlého zásahového automobilu RZA L2R“ Českou 
spořitelnu, a.s., a to na základě doporučení hodnotící komise.

RM doporučuje ZM schválit uzavření úvěrové smlouvy na koupi 
„Rychlého zásahového automobilu RZA L2R“ ve výši 1 499 311,- Kč, 
a to s Českou spořitelnou, a.s. ve variantě s pohyblivou úrokovou saz-
bou dle předlohy.

Hlasování:  pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Výzva k podání nabídky k zakázce „Oprava fasády MěÚ 
Broumov č.p. 239        – budova I – 2. část

Předkladatel: vedoucí odboru investic a rozvoje
RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem 

a zadávací dokumentaci k zakázce „Oprava fasády MěÚ Broumov čp. 
239 - budova I – 2. část“ dle předlohy.

RM ustavuje hodnotící komisi (spolu s náhradníky) a jmenuje její 
členy ve složení: předseda – Milan Kotrnec, Pavel Fröde, Kamil Slezák 
(Arnold Vodochodský), Mgr. Jiří Ringel, Petr Kuchta.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

05/76/13 Technické služby města Broumov 
Předkladatelka: ředitelka Technických služeb města Broumov
RM schvaluje zařazení pozemních komunikací do místních ko-

munikací (pasport komunikací) dle předlohy a bere na vědomí in-
formaci ředitelky TS o následném předložení schváleného pasportu 
komunikací stavebnímu odboru, silničnímu správnímu úřadu MěÚ v 
Broumově. 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

06/76/13 Organizační řád MěÚ Broumov
Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM schvaluje, s účinností od 01.11.2013, VS/01 – Organizační 

řád Městského úřadu Broumov, vydání 03 – dle předlohy.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

07/76/13 Kontrola usnesení
Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM bere na vědomí kontrolu plnění usnesení.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

08/76/13 Různé

1. DDM Ulita Broumov – projektová dokumentace – dodatek 
ke smlouvě

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje dodatek č. 2 smlouvy o zhotovení projektové do-

kumentace Domu dětí a mládeže Ulita Broumov s firmou Architek-
tonická kancelář Ing. Petr Všetečka, Havlíčkova 53, 602 00 Brno dle 
předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. ZŠ Masarykova Broumov – ředitelské volno
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí informaci ředitelky o udělení ředitelského vol-

na žákům druhého stupně dne 13.09.2013, v souladu se zněním §24 
zákona č. 561/2004 Sb. dle předlohy. 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

3. Hotel Veba – povolení hudební produkce 
Předkladatel: starosta
RM uděluje výjimku z OZV č. 3/2004 Hotelu Veba na pořádání 

hudební produkce dne 20.09.2013 do 24:00 hod.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0
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4. Komise SPOZ
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání komise SPOZ č. 8 ze dne 

21.08.2013.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

5. Žádost NF Gymnázia Broumov o finanční příspěvek
Předkladatel: starosta
RM schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 2.500,- Kč 

z prostředků RM Nadačnímu fondu Gymnázia Broumov na úhradu 
nákladů spojených s mezinárodní vědomostní soutěží žáků gymnázia 
v Polsku. 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

6. Žádost TJ Slovan Broumov o příslib podílového financování
Předkladatel: starosta
RM doporučuje ZM deklarovat, že v rozpočtu města na rok 2014 

budou alokovány prostředky na podílové financování výstavby Hygi-
enického zázemí fotbalového hřiště na st.p.č. 911 a p.p.č. 921 v k.ú. 
Broumov, na kterou TJ Slovan Broumov žádá MŠMT o poskytnutí 
dotace v rámci Státní podpory sportu pro rok 2014, a to do výše 50 
%rozpočtových nákladů uvedené akce dle předlohy. 

RM ukládá právníkovi města připravit k výše uvedenému usne-
sení smluvní dokumentaci mezi městem Broumov a TJ Slovan Brou-
mov, dle podmínek stanovených radou města.

Termín: zářijové ZM
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání: 19:10 hod. 

Termín následujícího jednání RM: 
středa 2. října 2013 od 13:00 hod.

Zapsala: Jitka Nigrinová

Ověřeno dne:      
…………………………………..         

Ověřovatel: pan Kamil Slezák   
………………………………….

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodrže-
ní přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona  
č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění.

Změna volební místnosti 
v Olivětíně!
Oznamujeme všem broumovským občanům, kteří podle 

svého bydliště spadají do volebního okrsku č. 1 – volební míst-
nost byla dosud umístěna v bývalé pobočce České pošty, s.p.  
v Olivětíně, že volební místnost pro tento okrsek je nově umístě-
na v jídelně základní školy v Olivětíně.

Pro vstup do této volební místnosti využijte boční vchod do 
budovy, otevřeny budou obě brány do areálu školní zahrady.

Informace o této změně budou při rozesílání volebních lístků 
součástí adresy voličů z okrsku č. 1, dále budou před volbami vy-
hlášeny městským rozhlasem, zveřejněny na úřední desce Měst-
ského úřadu Broumov a webových stránkách města.

 Za správní odbor MěÚ Broumov Ing. Kateřina Šrámková
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Výzva k veřejnosti 
Obracíme se na občany s prosbou, 

aby pomohli svými autentickými infor-
macemi, vzpomínkami, písemnými či 
fotografickými materiály týkajícími se 
koncentračního tábora Gross-Rosen 
v blízkosti polského města Rogoźnica 
(nedaleko Wałbrzychu). Tento tábor měl 
pobočky i na našem území a na začátku 
roku 1945 se z něho uskutečnil „pochod 
smrti“, který skončil masakrem vězňů  
u Choustníkova Hradiště. Vaše informa-
ce pomohou při realizaci našeho pro-
jektu, jehož cílem je při příležitosti 70. 
výročí ukončení 2. světové války přiblížit 
mladé generaci osudy lidí, které tento 
válečný konflikt poznamenal. Svoje in-
formace s kontaktem na sebe zasílejte 
prosím do 30. 11. 2013 na e-mail: Gross-
-Rosen@seznam.cz, případně se obra-
cejte na uvedené adresy realizátorů pro-
jektu. Děkujeme za spolupráci.

Okresní výbor Českého svazu 
bojovníků  za svobodu  Náchod, 
Palachova 1301, 547 01  Náchod  

Milan Kotrnec (BPP) si nemyslí, že 
bychom se jako stát v minulosti o sakrál-
ní architekturu starali dobře. Posteskl 
si také nad tím, jak se stát chová k ob-
čanům a nediví se tak, že si občan státu 
neváží. Co se ale snaží dělat pro občany 
z pozice starosty on sám? Jak se městu 
daří řešit problémy s přistěhovalci a na-
růstající kriminalitou? Citlivou otázkou 
je v Broumově také budoucnost pivova-
ru v centru města. Jaké řešení podporu-
je on sám? 

Vy osobně nejste členem žádné strany  
a v komunálních volbách jste kandidoval za 
ČSSD. Proč zrovna za sociální demokracii? 
Přeci jen levicové strany mají u nás tradičně 
širší zastoupení a stále vznikají strany nové. 
A domníváte se, že se ČSSD podaří v před-
časných volbách zvítězit jednoznačně?

V Broumově, vzhledem k tomu, že největ-
ším zaměstnavatelem je textilní firma VEBA, 
většina občanů ví, že jsem přišel z funkce od-
borového předsedy. Celý život jsem profesně 
pracoval s lidmi jako nadřízený a v okamžiku, 
kdy si mne lidé ve firmě zvolili jako svého zá-
stupce, to byl pro mne nelehký úkol, ale i čest. 
Vždy jsem měl názor, že odbory by do poli-
tiky neměly zasahovat a to si myslím i nyní. 
Proto jsem i v současnosti „politický bezdo-
movec“, dává mně to volbu vlastního názoru 
a komunální politika je trochu o srdíčku ne  
o stranách. Ve firmě VEBA nebyla vždy ide-
ální situace, ale mezi odbory a vedením fir-
my byl vztah, kterého si dodnes velmi vážím  
i přesto, že se rušily některé provozy a řeši-
la se lidská neštěstí. To si myslím, že chybí 
současné politice, neumíme se domluvit na 
kompromisech, chybí nám vzájemná úcta. 
Nedivme se proto, že si občan neváží státu, 
když stát si neváží občana. Tak to vidím já  
z těch spodních příček.

O ČSSD si nedovolím spekulovat, v kaž-
dém případě prezentovaný neklid a podzimní 
„přelety“ nalevo ani napravo, neprospějí ni-
komu a odrazí se to ve volební účasti. A to by 
měla být ta hodnota, o kterou by měly strany 
stát, ne procenta účastněných, ale procento 
účasti! První varianta ve mně budí názor, že 
tato varianta většině stran vyhovuje...        

Broumovsko patří k chráněným krajin-
ným oblastem, což je ale zřejmě mnohý oby-
vatelům jedno, a tak vznikají ve městě stále 
častěji černé skládky, přičemž město nemá 
dostatek finančních prostředků k jejich li-
kvidaci. Jak situaci vnímáte jako starosta 
města? Policie má také od letoška k dispozici 
fotopast. Jak se osvědčila? A neuvažujete tak 
o jejich rozšířeni?

Neviděl bych celou situaci tak černě. 
Oproti minulosti je vidět velký posun v my-
šlení občanů Broumova, mají zájem a není 
jim lhostejný nepořádek. Netrápí nás pouze 
černé skládky, ale i nepořádek u kontejnerů. 
Černých skládek ubylo, přesto existují. Jak 
nazvat nepořádek u kontejnerů? Pohodlnost, 
neochota dopravit odpad na sběrný dvůr, 
případně za určitou likvidaci něco zaplatit.  
V některých místech lze nepořádek přičíst  
k sociálnímu problému lidí, kteří řeší svoji si-
tuaci likvidací výrobků a to co nejde zpeněžit, 
řeší na úkor města a společnosti.

Vzhledem ke své poloze je na Broumov-
sku jedna z největších nezaměstnaností v re-
gionu. Právě polohu však může město využít  
k přilákání turistů, kteří by tak dali vznik-
nout novým pracovním místům. Jakým způ-
sobem se snažíte turisty přilákat? A co je 
největším problémem cestovního ruchu v 
Broumově?

Broumovsko má určitě co nabídnout tu-
ristům. V podpoře cestovního ruchu je důle-
žitý tok finančních prostředků. Odkud, kam 
a čí jsou.

Není to tak dlouho, co Broumov řešil pro-
blémy v souvislosti s přistěhovalci a narůsta-
jící kriminalitou. Jak se situace vyvíjí dnes? 
Neobáváte se eskalace problémů?  A do jaké 
míry je aktuální v Broumově otázka problé-
mů s bezdomovci, jež trápí čím dál více měst?

Situace není ideální, nemáme naštěstí 
sice události, které by zajímaly média, ale 
drobná kriminalita a přestupky proti pořád-
ku nejsou výjimkou. Určitě je ale cítit vnitřní 
pnutí mezi slušnými občany. Situace, kdy si 
sportovci seženou finance na vybavení, zdar-
ma si to odpracují a jednoho dne jim to někdo 
ukradne nebo znehodnotí, nepřidává ve měs-
tě na klidu. Přistěhovalce se dost dobře neu-
míme regulovat, ale v bytech ve vlastnictví 
města se podařilo stabilizovat dluhovou si-
tuaci – současní nájemníci nedluží. Problém 
je, že si mnozí ještě neváží majetku města, na 
tom ještě musíme pracovat.     

Již delší dobu řeší radnice budoucnost 
broumovského pivovaru v centru města. Jak 
jste se nechal slyšet v médiích „v současné 
době se pracuje na verzi, podle které tam 
bude část obsazená základní uměleckou 
školou a část městskou knihovnou.“ Kolik by 
taková investice stála a především domníváte 
se, že jde již o definitivní řešení?

To je citlivý bod, na kterém visí vztahy ve 
městě. Nemyslím si, že je nutné hrnout tuto 
otázku za každou cenu vpřed. Chce to čas  
a možná i generační výměnu lidí, kteří o tom 

budou rozhodovat, aby byl projekt podporo-
ván a nesloužil jako záminka k politickým vý-
levům. V každém případě si myslím, že naše 
řešení je dobré (knihovna a liduška).

Město letos financuje rekonstrukci kláš-
terního komplexu v Broumově. Kolik bude 
celá rekonstrukce stát? A jak se koukáte 
na církevní restituce, když víte, jak je péče  
o sakrální architekturu náročná? Zvládne to 
podle vás sama církev u majetku, který do-
stane?

Dovolte, abych vás poopravil, město re-
konstrukci kláštera nefinancuje, ale podpo-
ruje. Na částku a rozsah prací se proto musíte 
zeptat benediktinského opatství. S církevní-
mi restitucemi osobně nemám problém. Ne-
myslím si, že bychom se jako stát (politici?, 
úředníci?) v minulosti dobře o tento majetek 
starali. Město doposud mělo s církví dobré 
vztahy a podporovalo obnovu církevního 
majetku i z důvodu, že církevní stavby utvá-
řejí tvář města (město pomohlo s venkovním 
vzhledem kostela sv. Ducha, střechou kostela 
sv. Petra a Pavla atd.). 

Jak církev uchopí správu majetku? Pro 
některé lidi to možná bude možná zklamá-
ní, ale vzhledem k personálním možnostem 
si myslím, že bude majetek pronajímat, pří-
padně prodávat. Další vztahy mezi městem 
a církví jsou otevřené. Obě strany zastupují 
lidé a lidstvo má společnou vlastnost, že se 
mnohdy se změnami majetkových poměrů 
mění i vztahy lidské. To ukáže čas a lidé....  
V každém případě máme společná témata na 
jednání.

Rozhovor starosty Milana Kotrnce 
pro Parlamentní listy
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Ohlédnutí za letní 
činností a rekonstrukce  
DDM ULITA Broumov 

 DDM Ulita připravila pro děti v průběhu 
celého léta  atraktivní program – pět prázdni-
nových klubových týdnů.

Každý týden měl jiný program, ale léto  
a děti, které kluby navštěvovaly, propojily dny  
s Ulitou v jeden prázdninový blok výletů, her 
a soutěží, ale i koupání a návštěv blízkých  
i vzdálenějších míst.

Z důvodu probíhající 1. etapy rozsáhlé 
rekonstrukce Ulity jsme kluby a jejich zázemí 
přesměrovali do prostor klubu ROK na Masa-
rykově třídě, takže se mnohé z dětí měly mož-
nost porozhlédnout  i  v dalších prostorech, 
které DDM Ulita spravuje již třetím rokem. 

Kluby navštěvovalo v průměru 10 dětí 
denně a mnohé z nich s námi prožily téměř 
všechny dny.  A věříme, že se nenudily: vý-
stup na Ruprechtický špičák, návštěva Mu-
zea papírových modelů v Polici nad Metují, 
koupaliště v Meziměstí, ale i prohlídka brou-
movského kláštera, cesta na hrad Bischof-
stein a mnohé další dobrodružné výlety po 
okolí, herní turnaje v kulečníku, airhockeyi, 
ve stolních hrách, tvoření a malování, pohyb  
i tanec….to vše dětem letní Ulita nabídla.

Horké letní dny však již vystřídal nový 
školní rok a ten pro činnost Ulity přinesl ně-
které změny. 

Rekonstrukce budovy  ULITY
Po dlouhotrvajících přípravách se nám 

podařilo spolu se zřizovatelem, městem 
Broumovem, zahájit 1. srpna první fázi cel-
kové rekonstrukce Ulity. Rekonstrukce je 
rozdělena do dvou fází, v této první probíhá 
podřezání budovy a celkové odvlhčení suteré-
nu, ve kterém jsou keramické a jiné dílny, dále 
zbourání vchodu a výstavba nového. Součástí 
je i výměna odpadových svodů a rekonstruk-
ce topení.

První fáze rekonstrukce bude probí-
hat do konce roku 2013, přičemž provoz  
v prvním a druhém patře budovy bude pro-
bíhat bez větších omezení. Aktuální zásadní 
změnou je provizorní vchod v zadní části bu-
dovy a přesunutí zájmových činností ze sute-
rénu do budovy klubu ROK na Masarykově 
třídě. Jakmile bude první fáze rekonstrukce 
dokončena, budou opět činnosti přesunuty 
zpět do Ulity (tj. v lednu 2014).

Na jaře 2014 plánujeme pokračovat dru-
hou fází rekonstrukce, ve které proběhne 
rekonstrukce oken a fasády s důrazem na pů-
vodní vzhled budovy. 

Probíhající rekonstrukce za běžného 
provozu bude od nás všech, návštěvníků  
i pracovníků Ulity, vyžadovat větší dávku tr-
pělivosti a tolerance, ale výsledek bude stát 
určitě za to.

 Děkujeme všem za pochopení  a toleranci
  Vaše Ulita

Rádi bychom navázali na článek z BN 
3/2012 o obnově dřevěných lávek a zrekapi-
tulovali, že město Broumov vlastní a spravu-
je i lesní pozemky, přičemž příměstské lesy  
o rozloze 15,5 hektarů jsou prioritně využí-
vané hlavně jako relaxační, naučné a odpo-
činkové. Jedná se především o lesy smíšené  
a listnaté, s přirozenou skladbou a obnovou.  

Díky využití dotačních programů došlo v 
letošním roce v příměstském lese nad ře-
kou Stěnavou k dokončení a vybudování 
několika lávek a opravení lesních stezek, 
vedoucích od kláštera za textilní podnik 
Veba - závod Olivětín, které lze znovu vy-
žít pro relaxační a sportovní činnost i jako 
cyklostezku.

V roce 2012 město získalo další finanč-
ní prostředky z Programu rozvoje venkova 
ve výši 143 tis. na realizaci dalších dvou 
kusů lávek. V letošním roce proběhla fi-
nální úprava stezky propojující čtyři lávky.

 Celkově byla revitalizována stezka na-
vazující na Černou stezku s nástupem před 
Horním mlýnem, která vede okolo tohoto 
objektu, aby záhy stoupala zhruba do půl-
ky svahu, kde navazuje na přemostění čtyř 
strží dřevěnými mosty a pak klesá směrem 
k Vebě. Stezka je široká zhruba jeden metr 
a je průjezdná i pro kočárek. Bezproblé-
movému užívání stezky přispěje vzájem-
ná tolerance a ohleduplnost mezi pěšími  
i cyklisty.

Krásné procházky po obnovených 
stezkách přeje celý odbor správy majetku 
města.      

Pozvánka 
na procházku 
podzimním 
příměstským lesem
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Informace o dokončených a probíhajících stavbách 
města Broumova  v r. 2013

Oprava chodníků na hřbitově, částka: cca 800 tis. Kč 
– financování dosud není uzavřeno MK Máchova u trafostanice, částka: 273 tis. Kč (vlastní kostky) 

ZŠ Masarykova – výměna oken, částka: 378 tis. Kč
Herní prvky na hřišti v Soukenické ul., 
částka: 240 tis. Kč - z toho dotace 160 tis. Kč z MV ČR

Altán pro domov důchodců,  Jiráskova 193 - náklady na tesař-
ské práce cca 85 tis. Kč,  předpokládaný náklad na dláždění 25 tis. 
Kč. Spolufinancováno Podnikatelským klubem Broumov.

Rekonstrukce DDM Ulita (1. etapa  2013 - 2014), cena: cca 
8 mil. Kč - z toho dotace 990 tis. Kč z programu Leader (SZIF)
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Cyklotrasa Broumov - Olivětín - Broumov 2013 
(Podpora rozvoje CR  – 2. etapa)

Růžová ul., částka: cca 800 tis. Kč

Víceúčelové hřiště v Olivětíně 2013 – stav před zahájením prací, 
částka: 830 tis. Kč - z toho dotace 620 tis. Kč z programu Leader
  (SZIF)

Oprava části zdi městských hradeb, Broumov, p.č. 141/5.
Stavba byla zahájena dne 23.9. 2013, částka: cca 820 tis. Kč

Po přívalových deštích dne 9. 6. 2013 došlo k sesuvu části břehu 
Černého potoka v Rožmitále v délce cca 6 metrů, a tím i k podemle-
tí navazující komunikace (fotografie z 11.6.2013). Díky rozsáhlému 
podmáčení okolního terénu nebylo možné úpravu břehu provést ne-
prodleně po ustání deště. V průběhu následujících týdnů se situace 
více vyhrotila a sesunulo se dalších 6 metrů půdy. Výmol pod komuni-
kací byl již  hlouboký asi 1 metr. 14. 8. 2013 začaly TS města Broumova 
s rekonstrukcí břehu. Práce byly náročné a za pomocí těžké techniky 
– musel být odkloněn tok potoka, pískovcové kameny byly speciálně 
opracovány v božanovském lomě a  doprava přes komunikaci byla 
provizorně vedena přes soukromý pozemek pana Jaromíra Čápa. 
Celkové náklady na opravu břehu se vyšplhaly na cca 45.000,- Kč.  
20 tis. korun bylo získáno z Krajského úřadu Královéhradeckého kra-
je z finančních prostředků určených na likvidaci povodňových škod. 
Práce v Rožmitále byly ukončeny 28. 8. 2013.

Poděkování patří všem zaměstnancům, kteří se na opravě bře-
hu podíleli a také panu Jaromíru Čápovi, který po celou dobu oprav 
umožnil průjezd vozidel po svém pozemku bez finanční náhrady.

Podotýkám, že s obdobným problémem se můžeme setkat i v dal-
ších částech tohoto toku, proto budeme iniciovat jednání s Povodím 
Labe, které je správcem Černého potoka.                  

Bc. Dana Hejnišová,   
ředitelka TS města Broumova

Oprava břehu Černého potoka v Rožmitále
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Soutěž „Šikovné ruce pro hospic 2013“

Oblastní charita Červený Kostelec vy-
hlásila soutěž, jejíž příspěvek podpoří péči 
v Hospici Anežky České. I naše škola se této 
soutěže v kategorii dětí do 15 let účastní. 
Děvčata 6. a 7. tříd vyráběla andělíčky a šila 
kuřátka. Po vyhodnocení a vernisáži budou 
výrobky vydraženy a výtěžek podpoří péči  
o nemocné. 

Dívky přistoupily k akci velice zodpověd-
ně a v duchu motta soutěže „lidé lidem“. 

 Za pedagogy V. Buchtová

Závody v orientačním běhu

V pátek 6. září 2013 proběhl závod ori-
entačního běhu pro žáky druhého stupně ZŠ 
Hradební.  Děti dostaly možnost vyzkoušet 
si základy orientačního běhu a práci s ma-
pou. Jejich úkolem bylo v co nejkratším čase 
a ve správném pořadí najít a označit všech 12 
kontrol umístěných v prostorách Klášterní 
zahrady a Schrollova parku.  Akce proběhla 
ve spolupráci s DDM Ulita Broumov, která 
zdarma poskytla mapy, zapůjčila vybavení  
a pomohla s tvorbou trati.  Rovněž děkujeme 
studentům kvinty broumovského gymnázia 
za pomoc a Agentuře pro rozvoj Broumovska 
za poskytnutí prostoru závodu.

 Za pedagogy D. Frömmelová

Téma holocaustu na ZŠ Hradební

Naše škola se již 3. rokem   v rámci před-
mětu etická výchova zabývá tématem 2. 
světové války a holocaustu jako příkladu 
hluboké krize hodnot.  Ve výuce se opíráme 
o filmy, besedy a exkurze.  V roce 2013 jsme 
navázali spolupráci s českou pobočkou Mezi-
národního křesťanského velvyslanectví Jeru-
zalém (ICEJ), která pro nás zajistila v únoru 
přednášku o historii antisemitismu a besedu  
s pamětnicí holocaustu s paní dr. Vidlákovou. 
Na deváťáky vyprávění pamětnice silně za-
působilo. S velkým zaujetím pak absolvovali  
v červnu exkurzi do Památníku Terezín. 

ICEJ spoluorganizuje vzdělávací seminář 
v Památníku mučedníků a hrdinů holocaus-
tu Jad Va-šem v Jeruzalémě.  O prázdninách 
přišla nabídka pro vyučující etické výchovy 
N. Dvořákovu zúčastnit se v srpnu týdenního 
semináře v Izraeli. V památníku pracuje Me-
zinárodní škola pro studium holocaustu, kte-
rá vzdělává skupiny učitelů, policistů, vojáků 

Aktuality ze ZŠ Hradební Broumov

 

ZPRÁVIČKY 
Z MASARYKOVY 

ŠKOLIČKY
•  Prázdniny uběhly jako voda, nový škol-

ní rok je tu a naše pravidelné zprávičky s ním.
•  Podzim ťuká na dveře, tudíž ve všech 

třídách 1. stupně vrcholí přípravy na rozlou-
čení se s létem a přivítání podzimu, který již 
brzy přijede na strakaté kobyle. Děti pilně na-
cvičují písničky s podzimní tematikou a první 
podzimní den je společně zazpívají na uvíta-
nou přicházejícímu ročnímu období..

•  Ve spolupráci s pedagogicko-psycho-
logickou poradnou v Náchodě probíhají  na  
1. stupni pravidelná denní cvičení podle Sally 
Goddard Blythe, která se řadu let věnuje vý-
zkumu důsledků neurologických dysfunkcí u 
dětí s poruchami učení. Cviky jsou zaměřené 
na zdokonalení koordinace a rovnováhy.

   Učitelky 1. stupně

Poděkování za 
sponzorský dar

ZŠ Kladská, Broumov děkuje Dia-
konii Broumov za sponzorský dar - 
hračky na pískoviště pro přípravný roč-
ník a pracovní oblečení pro žáky školy 
na pracovní vyučování.

 Vedení školy

Září na 
ZŠ Kladská

Měsíc září začal s velkým radostným nad-
šením. Do školy nastoupili žáci odpočatí, plni 
zážitků a očekávání. Už v tomto měsíci pro ně 
učitelé připravili hodně nových a zajímavých 
akcí.

Již 12. září proběhne školní kolo ve stol-
ním tenisu o nejlepšího hráče školy. Tato akce 
je pokračováním realizace grantu ,,Ve zdra-
vém těle zdravý duch“, který je spolufinan-
cován Královehradeckým krajem. 19. září  
žáci opět navštíví dopravní hřiště v Nácho-
dě. Budou soutěžit  ve znalostech o dopravní 
bezpečnosti na silnicích a v jízdě na kolech. 
Také si vyzkouší správný a bezpečný přechod 
křižovatkou. Tato akce je realizací městského 
grantu ,,Stůj, dej přednost v jízdě“.

V tomto měsíci nás také čeká návštěva 
žáků speciální školy z Polska . Chtěli bychom 
jim ukázat naši školu, město Broumov a be-
nediktinský klášter. Společně s nimi naši žáci 
namalují ,,Strom přátelství“.

V září také proběhne Den otevřených 
dveří. Do školy budou pozváni rodiče všech 
našich žáků a budou informováni o úspěš-
ných akcích naší školy a celkové organizaci  
v tomto školním roce.

Velkým úspěchem školy je také otevření 
přípravného ročníku.

Doufáme, že počáteční radost a nadšení 
našim žákům vydrží po celý školní rok.

   Vedení školy

a studentů z celého světa. Dvakrát do roka 
přijíždí i skupina učitelů z České republiky. 
Seminář byl organizačně velmi dobře připra-
ven, obsahoval řadu ukázkových hodin, před-
nášek, exkurzí  do muzeí v areálu památníku.  
Odvezli jsme si řadu námětů do výuky i učeb-
ních materiálů. 

Pro žáky 9. ročníků plánujeme na 2. po-
loletí výukový projekt věnovaný holocaustu.

Mgr. Naděžda Dvořáková
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Je to tak, stroj času nikdo nezastaví, toho 
jsme si vědomi také my, bývalí žáci Masary-
kovy střední školy, kterou jsme navštěvovali 
v padesátých letech minulého století. Proto 
pořádáme od roku 1998 již pravidelně každý 
rok (na doporučení našeho bývalého třídního 
„táty“ Josefa Martince) setkání bývalých spo-
lužáků. Letos to bylo už 22. setkání a zúčast-
nilo se z původních 33 žáků a žákyň 24, kteří 
před 60 lety ukončili školní docházku a letos 
oslaví 75. narozeniny.

Přítomní byli: Hana Bednářová, Lída 
Boukalová, Dáša Ducháčová, Naďa Jedličko-
vá, Hana Krtičková, Věra Lorencová, Hana 
Nováková, Marie Pfeiferová, Jarča Polečová 
(uváděna jsou dívčí jména spolužaček) a páni 
kluci: Jiří Baše, František Brandejs, Vrati-
slav Fröde, Václav Hála, Oldřich Heincl, Petr 
Köhler, Jan Koller, Jiří Krtička, Radek Luy, 
František Marinica, Oskar Matouš, Václav 
Minařík, Pavel Němeček, Josef Pavlů, Václav 
Podstata.

Setkání, které se koná pravidelně každý 
poslední pátek v červnu před broumovskou 
poutí, začalo srazem v parčíku před Penny 
Marketem ve 13 hodin. Odtud jsme odešli na 
hřbitov, kde jsme již tradičně navštívili hrob 
našeho bývalého třídního učitele „táty“ Jo-
sefa Martince a položili na jeho hrob kytičku 
spolu se vzpomínkou na jeho osobnost. Ná-
sledoval přesun do prostor restaurace Regina 
u nádraží, kde ve vyzdobeném salonku čekali 
již někteří spolužáci. Po prezentaci a zaháje-
ní, které provedla hlavní organizátorka sra-
zu Naďa Jedličková, byl proveden slavnostní 
přípitek a děvčatům jsme jako každý rok pře-
dali na památku květiny. Naše vzpomínka 
také patřila spolužákům, kteří nás již bohu-
žel opustili, a potom již začala volná zábava  
s hudebním doprovodem našeho „dvorního“ 
hudebníka pana Petra Reinharda, který nám 
hrál hlavně písničky z padesátých a šedesá-
tých let.

Jirka Baše nám na notebooku přehrál zá-

běry, které pořídil na některých předchozích 
srazech, Naďa Jedličková rozdávala fotky  
z minulého setkání. Já jsem mezi přítomné 
rozdal jednotlivá čísla Broumovských novin 
vydaná v uplynulých dvanácti měsících, po 
kterých se jenom zaprášilo. Ti, kteří bydlí 
mimo Broumov, se zajímají o to, co se u nás 
děje, co je nového a jak se město stále mění.

Vzpomínalo se také na kantory, kteří nás 
učili, třídního Josefa Martince a pány Paj-
kerta, Rydla, Dufka, ředitele školy pana Pitr-
muce, Chmelíka, Řehoře a na kantorky Dyn-
tarovou, Vorlíčkovou a hlavně na paní Věru 
Řehořovou, která nás učila ruštinu. Ta přišla 
do třídy, pozdravila nás „Zdravstujtě rebjáta“ 
a celou hodinu mluvila jenom rusky. Všichni 
jsme se shodli, že to, co nás celou dobu učila 
a čím nás „mučila“, se nám později vyplatilo 
v dalších studiích nebo v učebních oborech. 
Všichni jsme byli mezi nejlepšími a my jsme 
za to byli s odstupem času vděčni. Rádi jsme 
si proto zazpívali některé ruské písničky, kte-

ré jsme se ve škole naučili. Vděčné téma nám 
také poskytl pan učitel Pajkert, který měl své-
rázný způsob potrestání. Když přišel do třídy 
a zjistil, že se zde konala houbová, hadrová 
nebo křídová bitva, postavil si provinilce 
na stupínek do řady, rozpažil ruce a zase je 
prudce srazil k sobě, někdo ji koupil zprava, 
jiný zleva a bylo vymalováno. Nebo pan učitel 
Řehoř si zase s oblibou vzal hlavu viníka do 
podpaží a druhou rukou ho drbal v zátylku 
zaťatou pěstí, až měl postižený za okamžik 
hlavu rudou jako krocan. Takových vzpo-
mínek byla celá řada. Vzpomínalo se také na 
sázení stromků u bývalého kostelíku na Ja-
novičkách, na chmelovou brigádu, lyžařský 
výcvik v Krkonoších na Hradecké boudě, na 
bramborové brigády a v neposlední řadě na 
povinné tělovýchovné brigády při budování 
dnešního školního hřiště (kolik desetiletí se 
budovalo!)

Letošní účast na setkání byla vzhledem 
k výročí vyšší nežli na normálních srazech. 

A léta běží, vážení! Uznání si zaslouží Jirka Baše, který přestože 
bydlí až v Bratislavě, jezdí na srazy pravidel-
ně každý rok. Tuto pochvalu si zaslouží také 
Věra Lorencová, která žije v Německu a po-
dle svých možností jezdí také velmi často. 
Naproti tomu někteří místní přijdou jenom 
občas a po velkém přemlouvání.

Na oslavě jsme měli dva dorty, jeden  
s číslem 60, což symbolizovalo ukončení škol-
ní docházky v roce 1953 a druhý s číslem 75. 
Tolik let je již někomu z nás a někomu tepr-
ve bude. Při dobrém jídle a pití a hudbě čas 
rychle ubíhal. Pak postupně začali odcházet 
první Mimobroumovští na vlak nebo autobus 
a odjížděli do svých domovů. Kolem 21. ho-
diny zůstalo v salónku již jenom pár skalních 
místních, dále Jirka Baše, pro kterého později 
přijel jeho bratr z Hejtmánkovic, Hana Krtič-
ková, která spala u své sestry, a Naďa Jedlič-
ková s Věrou Lorencovou, které spaly přímo 
v Regině. Zazpívali jsme si ještě pár písniček, 
zatančili několik tanečků a kolem ½ 11 jsme 
se všichni rozloučili a zamířili ke svým domo-
vům.

Na závěr snad jen díky všem, kteří naše 
srazy organizují, hlavní tahoun je Naďa Jed-
ličková, a věnují mu svůj vzácný čas. (Jak je 
známo, tak důchodci mají málo času).

Tak příště zase na shledanou.
Vratislav Fröde, foto Jiří Baše

Stěnavan opět 
zpíval v Polsku

V neděli 22. září 2013 si přijel polský 
autobus opět pro členy pěveckého sboru 
Stěnavan z Broumova. Odvezl je tentokráte 
do Walbrzychu-Sobieczyna, kde na místní 
slavnosti přezpívali asi třicetiminutový kon-
cert českých světských písniček, do kterých 
ovšem zařadili i dvě polské pro zpestření  
a pro místní posluchače. Nutno říci, že sou-
bor snad poprvé zpíval celý koncert á capella. 
Protože se soubor z mnoha důvodů sešel asi 
v polovičním počtu, byly veliké obavy, jak 
to dopadne. Ovšem nejčernější myšlenky se 
nenaplnily, potlesk byl mohutný a pohoště-
ní v zahradních prostorách nemělo chybu. 
Chtěl bych využít této příležitosti a opět vy-
zvat občany z Broumova a okolí, ženy i muže, 
chlapce i dívky, kteří by měli zájem si zazpívat 
v dobré společnosti, aby navštívili nezávazně 
zkoušky Stěnavanu na staré radnici v Brou-
mově na náměstí v prvním patře – nyní každý 
pátek od 17:30 do 19:oo hodin. Zde mohou 
poznat nové známé, rozhodnout se společně 
zpívat, zúčastňovat se zdarma zájezdů. Ani 
za zkoušky nebo členství se nic neplatí. Zna-
lost not není nutná, vše, co je třeba, se naučí 
při zkouškách. Za to vše stačí reprezentovat 
město Broumov na kulturních akcích ve měs-
tě, okolí i na zájezdech i do zahraničí.

Antonín Kohl



broumovské noviny 10 (2013), strana  14

Šéfredaktorka 
prestižního magazínu 

vzpomíná na studia 
v Broumově

„V Broumově jsem prožila celkem de-
set let a nemůžu říct, že by začátek byl ně-
jak zvlášť růžový. Když se v jedenácti letech 
přestěhujete na malé město a úplně všechno 
je nové, je to vlastně docela peklo. Měla jsem 
ale velké štěstí, že jsem se dostala právě na 
víceleté gymnázium v Broumově. Na pár let 
jsem měl klid  a nemusela se zabývat otázkou, 
jakou školu si vyberu v patnácti. Navíc jsem 
měla i celkem štěstí na kantory. Nevím, jestli 
oni můžou napsat totéž :) Až na vyloženě ne-
oblíbené předměty, mezi které patří všechny 
exaktní vědy, jsem na gympl chodila docela 
ráda. Dodnes si pamatuju svůj maturitní den, 
bylo to v roce 1998 a táta mi tenkrát půjčil 
svůj mobil, abych mu hned potom zavolala, 
jak jsem dopadla. Nebudu se chlubit výsled-
kem, ale táta byl strašně hrdej. Moc ráda na 
ten den vzpomínám.  Přeji všem vašim stu-
dentům spoustu krásných let na vaší škole  
a úspěšnou volbu navazujícího studia.“       

 Dagmar Klimovičová, šéfredaktorka 
TOP CARS,  magazín o luxusních automo-
bilech

Gymnázium Broumov 
největší střední školou 

v regionu
Zatímco většina středních škol se potýká 

s nedostatkem studentů, o střední všeobecné 
vzdělání na našem gymnáziu je stále velmi 
slušný zájem. V současné době studuje na 
gymnázium 300 studentů v 11 třídách. Do 
prvního ročníku čtyřletého studia nastoupilo 
27 studentů. Počtem studentů je Gymnázium 
Broumov největší  střední školou v regionu.   

 Šance pro 
Broumovsko? 

Důležité jednání mezi firmou VEBA 
Broumov a Gymnáziem Broumov. Možnosti 
budoucí spolupráce. Stipendijní podpora ta-
lentovaným studentům

 Na konci července proběhlo jednání mezi 
firmou Veba, textilní závody, a.s. (zastoupe-
nou Ing. Jiřím Myšákem, personálním ředi-
telem, a Gymnáziem Broumov  (s ředitelem 
PaedDr. Karlem Výravským). Podnik Veba 
usiluje o dlouhodobou individuální práci  
s potencionálními zaměstnanci tak, aby byli 
pro práci ve firmě motivováni, dobře připra-
veni a mohli zde podávat kvalitní pracovní 
výkony. Jednou z možností, jak získat bu-
doucí kvalitní zaměstnance, je i bližší spo-
lupráce s gymnáziem. Škola může v rámci 
svého všeobecného charakteru podporovat 
přírodovědné a technicky zaměřené studen-
ty   (současně dobře jazykově vybavené), kteří 
by se s podporou Veby orientovali na takové 
vysokoškolské obory, jejichž absolventy Veba 
potřebuje – ICT, textilní technologie, chemii 
atd.

     Z Gymnázia Broumov

Na gymnáziu je  
300 studentů

 Do nového školního roku nastoupilo 300 
studentů v 11 třídách. Pedagogický sbor posí-
lila Markéta Čápová (chemie), Tomáš Weissar 
(latina), Klára Nentwichová (hudební výcho-
va) a Marie Hornychová (francouzský jazyk). 
Ve škole se na výpomoc během své mateřské 
dovolené objeví také Eva Kroupová (hudební 
výchova) a Helena Knittelová (anglický jazyk, 
český jazyk). V novém školním roce působí na 
gymnáziu celkem 32 pedagogů.      -mk 

Základem spolupráce budou pravidelně 
se opakující akce pro studenty gymnázia – 
hromadné návštěvy studentů druhých roč-
níků a individualizované návštěvy studentů 
třetích a čtvrtých ročníků ( zejména studen-
tů navštěvujících v rámci studia technicky  
a přírodovědecky zaměřené semináře). Veba 
zajistí vytvoření informačního panelu, který 
bude umístěn přímo v budově školy. Pokud by 
z individualizovaných návštěv studentů vze-
šli potencionální zájemci o práci ve Vebě, na-
vrhne firma možnosti spolupráce, například 
studentské brigády, náměty na seminární  
a maturitní práce, případně stipendijní pod-
poru během vysokoškolského studia.

 Obě strany věří v prospěšnost vzájemné 
spolupráce nejen pro sebe, ale i pro celý regi-
on Broumovska. Současně si uvědomují, že 
spolupráce je teprve na začátku a že výsledky 
se nemusí dostavit ihned. Proto budou obě 
strany usilovat o to, aby jejich spolupráce byla 
dlouhodobá. Jisté nyní je však již to, že Veba 
nabízí svým zaměstnancům jistou budouc-
nost a Gymnázium Broumov kvalitní absol-
venty.                                         Milan Kulhánek  

František Langer 
zdraví z Japonska

 
Absolvent našeho gymnázia a současný 

student medicíny František Langer zdraví 
všechny učitele, studenty, a zejména pana 
Martince z japonské Ósaky. František je na 
stáži na Kansai medical university hospital 
Ósaka. Vloni ve stejnou dobu působil Franti-
šek v brazilské Curitibě.                            mk

  

 Alexandra Nosková 
vzpomíná na mateřské 

gymnázium
Email, ve kterém mě pan profesor Kulhá-

nek požádal o pár řádků, několik vzpomínek 
na má studentská léta na broumovském gym-
náziu, mě zastihl kolem páté hodiny ranní, 
kdy jsem se v České televizi  připravovala na 
vysílání. Hlavou mi hned probleskla naše chá-
pající a spravedlivá  třídní profesorka Zdena 
Cikrytová, spolužáci, dobrý kolektiv, školní 
výlety, mé boje s matematikou a fyzikou, oba-
vy před třídními schůzkami i velké výčitky 
před dnem zúčtování, maturitní zkouškou. 
Proč já se více neučila. Dnes, když se ohlédnu 
zpátky, musím říct, byla to fajn léta a klidně 
bych je vrátila. Nevím, jestli bych byla pilnější 
studentkou, ale určitě bych si víc uvědomo-
vala těžkou roli profesorů a jejich neúnavnou 
snahu nás něco naučit. My, studenti, jsme 
jim to rozhodně neulehčovali, teda jak kteří. 
Vzpomínám si, jak jsme se spolužačkou šly 
za školu. Ráno jsme nastoupily do autobu-
su  a místo směr Broumov odjely do Hradce 
Králové. Tam jsme strávily celý den. Rodiče 
nám absenci samozřejmě neomluvili, trest 
nás neminul. Myslím, že to byla ředitelská 
důtka. Jindy jsme zase rušily při hodinách. To 
rozhodně nepřipadalo v úvahu při angličtině. 
Vzpomínám na přísnou  paní profesorku Koš-
ťálovou, jejich hodin jsem se trochu bála, ale 
kdykoliv jsem po gymnáziu použila angličti-
nu, setkala jsem se s kladnou reakcí, jak dob-
ře nás na škole připravili. Podstatně horší to 
bylo s matematikou, trpělivá paní profesorka 
Čtvrtečková se sice snažila seč mohla, ale má 
hlava počty zkrátka odmítala. I na to ale ráda 
vzpomínám. Milí mladší kolegové, nepřejte 
si, aby léta na broumovském gymnáziu rychle 
uplynula. Užívejte si je, už se nebudou opako-
vat. Některé věci jsme schopni plně ocenit až 
s odstupem času tak, jak to teď dělám já. 

Alexandra Nosková, 
moderátorka České televize
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Gymnazista jede 
na Šestidenní

 
Mezinárodní motocyklová šestidenní 

se jako největší týmová motocyklová soutěž 
světa jezdí od roku 1913. Letos je účastníkem 
student broumovského gymnázia. David Ho-
lub ze 2. ročníku se zúčastní v dresu klubové-
ho týmu ENC Racing CZ Junior tohoto slav-
ného motocyklového závodu, který se letos 
koná  na Sardinii 23.9. - 4.10. Blahopřejeme   
k nominaci a držíme palce.                 -mk

Návštěva z Rohru
Ve dnech od čtvrtka 19. září do neděle 22. 

září náš kraj i naši školu navštívili žáci part-
nerského gymnázia Johannes-Nepomuk-
-Gymnasium z Rohru v Dolním Bavorsku. 
Tradiční dlouholeté partnerství obou škol 
nespočívá pouze v pravidelných návštěvách 
broumovských gymnazistů v Rohru, potaž-
mo rohrských u nás, ale funguje i na úrovni 
učitelského sboru. Ke konci minulého školní-
ho roku 2012/13 se kupříkladu několik z nás, 
učitelů Gymnázia Broumov, účastnilo výjez-
du do Rohru na pozvání ředitele tamního cír-
kevního gymnázia pana Franze Langa, kde 
jsme měli možnost nejen porovnat materiální 
vybavení obou škol, ale i příležitost nahléd-
nout přímo pod pokličku německého vzdělá-
vacího systému, když jsme živě sledovali výu-
ku. Pochopitelně jsme si mohli s německými 
kolegy popovídat a vyměnit zkušenosti.

V rámci pravidelných výměnných poby-
tů žáků k nám v doprovodu dvou pedagogů 
a dalších tří dospělých z řad rodičovské rady 
tentokrát zavítala čtyřicítka zvědavých ně-
meckých sedmáků (věkově odpovídající gym-
naziální sekundě), pro kterou se partnerskou 
třídou stala broumovská kvarta. Výběr na 
kvartány padl zejména z jazykových důvodů, 
jelikož alespoň polovina z nich má němčinu 
jako druhý cizí jazyk již druhým rokem. Po-
chopitelně byla v pátek během tzv. projek-
tového dne slyšet i angličtina, kterou si obě 
strany v případě nouze vypomáhaly. Na pro-
gramu byly tři workshopy -hudební, výtvar-
ný a sportovní, během nichž žáci měli šanci 
společně si zahrát a zazpívat, vytvořit vlastní 
obrázek či vylézt po horolezecké stěně, ale 
zejména být spolu a komunikovat, zkrátka 

poznávat se. Po odpoledním, individuálním 
programu německých žáků, kdy absolvovali 
prohlídku broumovského kláštera a návště-
vu Muzea papírových modelů v Polici nad 
Metují, se večer již opět odehrál ve znamení 
společného zážitku. Tentokrát hudebního - 
tři hudební skupiny (Arwen, Mud From Hea-
ven, Odmocnina z pomeranče), z velké části 
obsazené studenty broumovského gymnázia, 
připravily výborný program a ve finále roz-
tančily celou tělocvičnu.

Velkou část soboty naplnil výlet do Adr-
špašských skal zakončený obědem na Bis-
chofsteinu a v podvečer pak prohlídka dře-
věného kostela Panny Marie, po které ještě 
následovala bohoslužba v kostele sv. Petra  
a Pavla. 

Neděle pak nebyla spojená pouze s louče-
ním a odjezdem, ale i s pozváním a příslibem 
dalšího setkání, ke kterému by mělo dojít zno-
vu příští září. Tentokrát však jsou žáci naší 
kvarty zváni do Rohru, kam by měli vyrazit 
doplněni o kvintány, kteří se letošního pro-
gramu rovněž účastnili a kterým, stejně jako 
kvartánům, patří dík za pomoc při realizaci 
tohoto pobytu. 

Na závěr bych rád samozřejmě poděkoval 
i všem ostatním, kteří pomohli, zejména pak 
kolegyním Evě Kroupové a Kláře Nentvicho-
vé, které připravily hudební dílny, Jaroslavě 
Hornychové za dílnu výtvarnou a kompletní 
pomoc při přípravě a zajištění celého po-
bytu, pochopitelně děkuji za podporu a po-
moc i ředitelství a sekretariátu školy. Děkuji 
rovněž i Magdaleně Janouškové, bez které 
by toto partnerství nebylo tam, kde je dnes.  
V neposlední řadě patří dík také Radě města 
Broumova a Nadačnímu fondu Gymnázia 
Broumov, bez jejichž finanční pomoci by se 
takovouto akci jen stěží podařilo uspořádat.

Garant meziškolní spolupráce
Miroslav Mádle

Jednou ze společných akcí studentů broumovského gymnázia a jejich německých hostů 
z Rohru byla i společná česko-německá hodina hudební výchovy v režii Kláry Nentvichové.         

                                                                                                                    -  mk       (fotografie Barbory Hrdé )

Gymnazista mistrem 
republiky 

v paraglidingu
 
Stanislav Klikar (maturoval na broumov-

ském gymnáziu 2007) se v letošní sezoně 
zúčastnil nejen závodů Světového poháru  
v paraglidingu v Jihoafrické republice, ale 
jako mistr republiky i Mistrovství světa v Bul-
harsku.                                                                    -mk

Setkání žáků školy 
po 75 letech  

V úterý 24. září se v budově broumovské-
ho gymnázia konalo zajímavé setkání žáků 
školy, kteří před 75 lety začali navštěvovat 1. 
třídu v dnešní budově broumovského gymná-
zia. Setkání zorganizoval vedoucí krajanské-
ho sdružení v Lipsku pan Walter Hecht. 

Tohoto setkání bývalých Broumováků se 
zúčastnil pan starosta Milan Kotrnec, bývalý 
starosta pan Zdeněk Streubel, ředitel sou-
časného gymnázia PaedDr. Karel Výravský, 
ředitel Muzea Broumovska  pan Karel Franze  
a předseda komise města Broumova pro za-
hraniční spolupráci  pan Petr Cirkl. Celé se-
tkání tlumočil pan učitel Pavel Chudomský.

Nejdříve pan ředitel Výravský milé hosty 
provedl po budově školy a ukázal jim, jak vy-
padá tato škola dnes. Poté následovalo malé 
posezení, kdy přítomní besedovali o histo-
rii školy. Pan Hecht připomněl, že někteří 
přítomní žáci z bývalé třídy, kterých bylo  
v roce 1938 čtyřicet jedna, přijeli na setká-
ní z různých částí Německa. Takovýto sraz  
v Broumově pan Hecht již organizuje po páté.  
V příštím roce pan Walter Hecht oslaví v květ-
nu již své 81. narozeniny. Přesto má stále dost 
síly pracovat ve vedoucí funkci krajanského 
sdružení. Již přes padesát let žije v Lipsku.

 Na toto setkání si připravil zajímavou 
vzpomínku, se kterou seznámil jak své spolu-
žáky, tak i jejich rodinné příslušníky, ale také 
přizvané hosty z Broumova. 

Na závěr setkání hosté z Německa podě-
kovali Broumovským za péči během pobytu  
v jejich staré vlasti. Rádi se sem budou vracet, 
pokud jim to dovolí jejich zdravotní stav. Je to 
prostě jejich rodný kraj.

Petr Cirkl
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Z činnosti   
Policie ČR
 
• Důvěřivost se nevyplácí: Policie šetří 

dva případy vybrané zálohy na slíbený úvěr, 
který se neuskutečnil. Zálohy propadly a fir-
my zmizely. Podobně dopadl zájemce o kotel 
ústředního topení, když složil zálohu a kotel 
mu nebyl dodán. Podvodná firma zmizela.

Opět se nejčastěji kradlo:
• Ze společné půdy byl odcizen koberec  

a satelitní anténa. Přistižen byl pachatel, kte-
rý z jízdního kola odmontoval součástky. Ulo-
žené věci byly vykradeny ze zahradní chatky.

• Z restaurace v Meziměstí byly odcizeny 
peníze a alkoholické nápoje.

• Na souhlas majitele se vymlouval zlo-
děj, který kradl ze statku pískovcové dlažby 
a klenby.

• V Broumově bylo odcizeno pletivo za-
hrady.

• V jedné provozovně zloděj kradl drob-
né mince, cukrovinky a potraviny za plného 
provozu.

• Pokus o vloupání do jedné prodejny se 
nezdařil. Z kůlny domu byla ukradena mí-
chačka.

• Z volně přístupné chodby bylo odcizeno 
horské kolo. Jízdních kol se opět ztratilo ně-
kolik.

• Šetří se vniknutí do sklepního prostoru, 
odkud byly odcizeny věci za několik tisíc ko-
run.

• Šetří se poškození střech a komína, kde 
se pachatel pokusil odcizit nerezové plechy.

• Pachatel uřízl strom, zřejmě na topení, 
a způsobil škodu 1.200 Kč. K odcizení palivo-
vého dřeva došlo i na dalším místě.

• Byla oznámena nedovolená manipulace 
s platební kartou, kterou si příbuzný odnesl 
z návštěvy a vybral deset tisíc korun. Měl to 
jednoduché, PIN byl napsán na kartě.

• Rvačka tří mužů před restaurací v Me-
ziměstí skončila zraněním jednoho muže, 
jehož kotník si vyžádá až šestiměsíční léčení. 
Napadení mezi druhem a družkou bude mož-
ná kvalifikováno jako trestný čin, protože 
napadená musela být převezena k ošetření  
v nemocnici.

• Policie vyjížděla k dalším domácím spo-
rům i k napadení na ulici.

• Několik řidičů jezdilo pod vlivem psy-
chotropních látek nebo alkoholu. Jedem měl  
v krvi 2,9 promile alkoholu. Několik řidičů 
bylo přistiženo při jízdě bez řidičských prů-
kazů, které jim byly dříve odebrány.

• Znovu došlo ke střetu se zvěří na Pa-
sách. Muž byl přistižen při zakládání černé 
skládky.

• Policie udělila 79 blokových pokut v cel-
kové částce dvacet jedna tisíc korun, převáž-
ně za dopravní přestupky.

Za informace děkujeme komisaři Slišovi
 

Kopaná v říjnu:
Neděle 6.10. 13,30 Broumov B - Babí
  16,00 Broumov A - Lázně Bělohrad

Neděle 13.10.13,30 Broumov B - 
 Červený Kostelec B
   16,00 Broumov A - Dobruška

Neděle 27.10.13,00 Broumov B - Stárkov
   14,30 Broumov A - Nový Bydžov
 
Mladší žáci a dorost:
Sobota 19.10. 9,30 žáci
   11,15 dorost  Broumov - Chlumec 
nad Cidlinou

Z činnosti 
Městské policie
• Ve spolupráci se sociálním odborem 

byly prováděny kontroly v rodinách s naříze-
ným dohledem. 

• Výjezd do ul. Tyršova k fyzickému napa-
dení. 

• Zajištění místa dopravní nehody v ul. 
Tyršova a osazení místa  dopravním znače-
ním. 

• Odchyt agresivního psa v obci Heřmán-
kovice. 

• Odchyt kočky, která pokousala muže,  
a její převoz na veterinární kliniku k vyšetře-
ní. 

• Vykázání podnapilého muže z parku 
Alejka. 

• Provedena kontrola zaplacení poplatku 
za psa u majitelů několika psů. 

• Opakované výjezdy do místních super-
marketů na oznámení krádeží zboží. 

• Při kontrole vozidla v ul. Žižkova zjištěn 
řidič pod vlivem návykové látky. Byl předán 
Policii ČR. 

• Řešení narušení občanského soužití na 
Malém náměstí. 

• Řešení rušení nočního klidu v ul. U Hor-
ní brány. 

• Odchyt zraněného jezevce a jeho předá-
ní pracovníkům záchranné stanice v Jaromě-
ři. 

Za MP Havelka R.
  

Občané, 
nebo ovčané?
Jako broumovského občana, kterému 

není lhostejné, v jakém městě žije, mně vadí 
stále více detaily. Přesněji to, že nejsme 
schopni dokončit věci do konce. Jeden z pří-
kladů vidíte na fotografii. Před několika mě-
síci jsem ohledně tohoto zakončení dostal 
odpověď, že nebylo součástí projektu a  že se 
zde jednou bude kopat. Takovouto odpověď 
dostávám pravidelně, připadám si už jako 
notorický stěžovač. Kdy se tady bude kopat? 
Za  rok, dva, pět, nestálo by do té doby za to 
položit Technickými službami několik dlaž-
diček a až se bude kopat, je zase vyndat? To 
přece nejsou rozhodující náklady pro rozpo-
čet města. Další příklad - zeleň na náměstí? 
Neviděl jsem v celé zemi město, kde by si 
nechali prorůstat plevelem dlažební kostky. 
Několikrát jsem poslal dotaz jak na město, 
tak na Technické služby. Odpověď - všechno 
je v pořádku, o zeleň se TS pravidelně starají. 
Mám představu jinou, stačí se jet podívat na 
náměstí v sousední Polici nad Metují, ještě 
lépe do polských lázní Kudowa Zdrój.  

  Jak mohlo město Broumov uspět v sou-
těži Město stromů, co by říkali kontrolní ko-
misaři stavu zeleně na náměstí dnes? Jak je 
možné, že nejsou zastupitelé, radní a vedení 
Technických služeb denně bombardová-
ni dotazy, proč není to a proč není ono? Jak 
to, že si nestěžujeme na věčný nepořádek na 
autobusové zastávce u Lidlu, na nepořádek 
v prostoru Penny marketu či na nepořádek 
na autobusovém nádraží? Nářky u piva a na 
internetových diskusích nám jsou k ničemu.   

Milan Kulhánek
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Broumovské 
vinobraní
V sobotu 21. 9. 2013 se v benediktinském 

klášteře v Broumově konalo Broumovské vi-
nobraní. Od 13 hodin před nádvořím kláštera 
proběhla veřejná ochutnávka burčáků, kte-
ré přivezly Český archiv vín, Benediktinské 
sklepy a místní vinotéky. Odpoledne plné 
chutí a vůní z darů moravských a českých vi-
nic průběžně navštívilo více než 500 návštěv-
níků. Ochutnávat mohli z osmi druhů burčá-
ků různých odrůd, jak bílých, tak červených. 
Od 14 hodin k báječné atmosféře přispěla 
cimbálová muzika z Červeného Kostelce pod 
vedením pana Kábrta. Fanoušci dobrého 
moku se mohli nejen zaposlouchat do tónů 
lidových písní. Bylo pro ně připraveno také 
občerstvení, včetně pochutin připravených  
z produkce ovčích sýrů farmy paní Menčíko-
vé. V průběhu odpoledne proběhla ukázka 
zpracování a lisování vinných hroznů, kterou 
předvedl Petr Marek z Českého archivu vín. 
O čerstvou šťávu byl zájem a návštěvníci si 
ji kupovali domů společně s burčákem. Po 
celou dobu konání akce se návštěvníci mohli 
zúčastnit soutěže, ve které hodnotili stánek,  
u kterého jim burčák chutnal nejvíce. Vítězem 
se stal stánek vinotéky paní Ivety Sodomkové 
(vinotéka u pošty). Vylosovaní tipující byli 
odměněni cenami z Benediktinských sklepů 
a vítěz navíc získal rodinnou vstupenku na 
prohlídku kláštera.

Další z akcí budou v sobotu 28. 9. Svato-
václavské prohlídky kláštera a Svatováclav-
ský jarmark na Mírovém náměstí, pořádaný 
ve spolupráci města Broumov a Agentury pro 
rozvoj Broumovska, o. s.

Akci pořádala Agentura pro rozvoj Brou-
movska, o. s. Foto Agentura pro rozvoj Brou-
movska, o. s.

Kamil Hušek
kulturní produkce
m: kamil.husek@broumovsko.cz
t: +420 734 570 141

Křinické dožínky
V sobotu 31. srpna se v Křinicích uskuteč-

nila oslava křinických dožínek 2013.  Součás-
tí dožínek byl také tradiční řemeslný jarmark. 
Převážná většina akcí se odehrávala na za-
hradě bývalé školy.

Řemeslný jarmark, který pořádalo sdru-
žení Cechu panen rukodělných z Křinic, začal  
od 10 hodin. Na jarmarku prezentovaly ženy 
z tohoto spolku své výrobky, ale také zajišťo-
valy občerstvení pro účastníky dožínek. Těch 
skutečně přišlo velmi mnoho.

Dožínky byly zahájeny přehlídkou ze-
mědělské techniky, a to jak historické, tak  
i současné. Nechyběly vozy s koňským spře-
žením, které vezly snopky – tradiční produkt 
žní. Krojovaný průvod se vydal ve 13 hodin od 
křižovatky a prošel vesnicí až do areálu býva-
lé školy. 

Zemědělská technika byla poté k vidění 
za budovou školy. Jako první přijel koňský 
potah s žebřiňákem, s kterým se minulosti 
sváželo obilí. Nechyběl ani traktor ze 60. let, 
takzvaný „domamont“, jehož majitelem je 
pan Dr. Steiner. Další traktor DEUTSCH 11 
– o síle 11 koňských sil, měl zapřaženou hra-
bicovku – tzv. „hrsťovku“, kterou používali  
prarodiče (majitelem je pan Burdych a pan 
Netík). Traktor ZETOR 3011 byl spřažen se 
samovazem vyrobeným v roce 1961 – tento 
stroj používali naši rodiče. Majitelem stroje je 
pan Jindřich Hrubý. Poté následoval kombajn 
E5012, se kterým se sklízelo obilí v 70. letech 
minulého století, majitel kombajnu je pan Ja-
romír Gereg.

Ukázkou nejmodernější techniky – sklí-
zecí mlátičky třetí generace, která nyní na-
hradí 6 až 7 kombajnů, přijel majitel tohoto 
stroje, pan Jaroslav Šafář. Za jeho strojem 
následoval velkotonážní přepravník obilí, do 
kterého se vejde až 60 tun obilí. 

Ukázku zemědělské techniky poté uzaví-
rali místní dobrovolní hasiči se svým autem, 
kteří každoročně jistí úspěšnou a bezpečnou 
sklizeň obilí v obci a okolí. 

Oficiální část programu dožínek zahájila 

v zahradě školy paní starostka obce  Libuše 
Rosová, která také přivítala čestné hosty – 
hlavního sponzora akce – ing. Lada ze ZD 
Žďár nad Metují, početnou skupinu hostů 
z polského Ratna Dolnego a Nowé Rudy – 
Dzigowiece. Požehnání dožínkového věnce 
provedl pan farář Martin Lanži z Broumova. 
Požehnal také dožínkovému pecnu chleba, 
který upekly místní ženy, ale také pecnu chle-
ba, který dovezli polští hosté. Ženy z Cechu 
panen rukodělných pak nabídly všem přítom-
ným hostům a návštěvníkům kousek posole-
ného chleba.

Po oficiální části již následovala volná 
zábava při reprodukované hudbě, spojená  
s dobrým  občerstvením. Nechyběly zde ani 
křinické koláče, grilované prasátko a další 
dobroty. Odpolední první sud piva byl pro ty, 
kteří přišli, zdarma.

Poděkování za uspořádání této pěkné 
akce patří obecnímu zastupitelstvu a členům 
kulturní komise, členům honební společnosti 
v Křinicích, hasičům a příznivcům obce Kři-
nice. Všichni se teď mohou těšit na příští do-
žínky, které se zde již staly tradicí.

Petr Cirkl 
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Společenská 
kronika 

„Kouzlo štěstí nespočívá v bohatství ani  
v kráse, ale v harmonii dvou srdcí, která patří 
k sobě. 

Své ano si řekli snoubenci:

Iva Pařízková a Lukáš Novák 
Šárka Kopecká a Filip Vodochodský 
Monika Simková a Michal Houska 
Tija Brúvere a Ladislav Kubizňák 
Zuzana Volfová a Ladislav Volhejn 
Alena Kuchtová a Jan Líbal 
Lenka Šálová a Martin Pecka 
Barbora Nováková a Jan Minařík 
Radka Vítová a Jaroslav Netík 

 Rozloučili jsme se s: 

Jozefem Chylíkem 
Eleonorou Kostkovou 
Martinem Chrenštěm 
Miloslavem Veitem 
Josefem Prokopcem 
Antonínem Krausem 
Václavem Janečkem 
Elenou Boháčkovou 
Josefem Videm 
Josefem Prouzou 
Václavem Holým 
Václavem Malichem 
Marií Krtičkovou 
Boženou  Štejnarovou 

 Za SPOZ: 

Naděžda Burdychová 
matrikářka 
Městský úřad Broumov 
Třída Masarykova 239 
550 14  Broumov 
tel.: 491 504 228 

Okénko broumovských žen
Informace o akcích, které se konaly nebo se budou konat
pro ženy a veřejnost v našem městě

Ve středu 23. října 2013 pořádáme další tradiční
léčebný zájezd do solných lázní v Kudowě Zdroji v Polsku.
Odjezd autobusu je v 8 hodin z obvyklých stanovišť, cena zájezdu je 150,- Kč (obsahuje 

dopravu a vstupenku do solných lázní) a 80,- Kč (pro ty, kteří navštíví pouze tržnici). Možnost 
procházky po lázních, posezení v cukrárně, návštěva tržnice.

Další termín léčebného zájezdu bude 20. 11. 2013.

V pátek 25. října 2013 spolupořádáme s firmou E. D. A agentura Broumov, 
prodejna Dárky-květiny a Agenturou pro rozvoj Broumovska akci
š t r ú d l o v á n í    a    d ý ň o v á n í
Sraz bude ve 14.00 hodin na nádvoří broumovského kláštera.
V průběhu odpoledne můžete ochutnat různé druhy štrúdlů, které budou připraveny v ku-

chyních našich členek ČSŽ Broumov. Nebudou chybět ani recepty, o které se s vámi naše ženy 
rády podělí. Proběhne i tradiční dlabání dýní, letos bude nesoutěžní. Dlabat budeme pro radost  
a pocit krásného a příjemně prožitého odpoledne. Dýně všech velikostí, přízdoby a doplňky je 
možno zakoupit přímo na místě. Srdečně vás všechny zveme, občerstvení zajištěno!

V úterý 29. 10. 2013 se v 16.00 hodin sejdeme na broumovském hřbitově
k uctění památky spisovatelky Marie Stryjové,
která by se 3. 11. dožila 82 let.
K účasti ne této pietní chvilce zveme naše členky a občany našeho města.

Bližší informace o spolku ČSŽ Broumov a o  pořádaných akcích získáte 
v prodejně Dárky-květiny, EDA Broumov, na Mírovém náměstí v Broumově.

Poděkování
Dovoluji si touto cestou poděkovat 

za krásná přání k mým 90. narozeninám 
od OS Sdružení zdravotně postižených, 
podnikové odborové organizace OS 
TOK Veba Broumov   a všem přátelům  
a známým, kteří mi přišli blahopřát. 
Touto cestou chci také poděkovat MěÚ 
Broumov, a to hlavně členkám SPOZu 
a KS za krásné odpoledne, které pro nás 
členky připravily 18. 9. ve společenské 
místnosti CSS Naděje Broumov. Velmi 
si toho vážím a ještě jednou všem moc 
děkuji.                Vítězslava Hamerníková

                         Broumov, Větrná 262

Scházejí se po mnoha  
letech na 

školních srazech  
Velmi oblíbenými akcemi se staly školní 

srazy, které se konají každým rokem v našem 
městě. Hlavně oceňuji ty, kteří se stále pravi-
delně po moha letech vracejí do našeho měs-
ta, kde kdysi opustili školní lavice.

Jedním z těchto srazů je i setkávání žáků 
bývalé Komenského školy v Broumově, kteří 
do této školy začali chodit před 67 lety. Své 
spolužáky jednou za dva roky svolává paní 
Gerda Frödová, která také tento sraz organi-
zuje. Nikdy se zatím nestalo, že by její spolu-
žáci pozvání nepřijali.

Velmi si vážím těch, kteří na srazy při-
jíždějí ze  vzdálených míst naší republiky, 
ale také ze zahraničí. Jedním z pravidelných 
účastníků je i pan Helmut Horák, který mno-
ho let žije v německém Hamburku. Nikdy si 
nedá tuto událost ujít a pravidelně se se svými 
spolužáky schází. Když jsem s ním naposledy 
mluvil, řekl mi, že dá-li Bůh a zdraví mu bude 
sloužit, že určitě přijede za dva roky znovu. 
Také mne potěšil tím, že čte naše Broumov-
ské noviny a je stále v obraze, co se v jeho sta-
ré domovině děje.

Vím, že dnešní střední a starší generace 
moc na nějaké taneční večery nechodí, ale 
schází se se svými známými a přáteli raději 
doma. Ale právě na tyto akce si ti dříve na-
rození přijdou nejen popovídat, ale také si 
zatančit při melodiích svého mládí. A právě 

ti, kteří přijíždějí ze zahraničí, tuto starou, 
dobrou muziku oceňují. Příkladem je právě 
pan Helmut Horák, který také před lety na 
Broumovsku hrával jako bubeník.

Jsem rád, že se takovéto akce stále konají. 
Je vidět, že se lidé do města, kde strávili školní 
léta, rádi vrací. A to je moc dobře.     

Petr Cirkl

Nowa Ruda bude mít 
novou tržnici

Po mnoha letech se naše sousední polské 
město Nowa Ruda dočká nové tržnice. Stará 
tržnice u řeky Stěnavy se odstěhuje o několik 
stovek metrů blíže k Broumovu. Budete-li 
přijíždět od Otovic přes hraniční přechod v 
Tlumaczówě, dostanete se na silnici č. 385, 
která vede do centra starého města v Nowé 
Rudě. Několik metrů po levé straně, na ulici 
A. Fredy vyrostl nový obchodní dům DINO 
a hned vedle tohoto supermarketu vyrostla 
také nová, zastřešená tržnice.

Tržnice by mohla fungovat již v říjnu, 
případně začátkem listopadu. Mezi ulicí A. 
Fredy a Teatralnou tak vznikne nové obchod-
ní centrum. Několik metrů od supermarketu 
DINO také najdete renovovanou prodejnu 
BIEDRONKA, která je oblíbeným místem 
českých zákazníků. Oproti marketu Biedron-
ka, kde je možné platit jen polskými zlotými,  
budete moci v DINU platit i kreditní kartou.

Petr Cirkl
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Foto Lenka Židová

Fotografie Karla Franzeho ze setkání spolužáků z první třídy bývalé německé Knaben-Volks und Bürgerschule po 
75  letech v Broumově.  Zcela vlevo je organizátor setkání pan Walter Hecht z Lipska. Setkání byli přítomni starosta 
města Broumova Milan Kotrnec, ředitel Gymnázia Broumov PaeDr. Karel Výravský, Zdeněk Streubel, Karel Franze 
a Petr Cirkl. Tlumočníkem byl pan učitel Pavel Chudomský.

Dne  18. 9. 2013 oslavili svá životní jubilea tito naši spoluobčané:

paní Miloslava Richterová, pan Josef Pohl, pan Ladislav Boldi, paní Marie Pejková, paní Alenka  Šálová, 
pan Ján Majdiak, paní Vítězslava Hamerníková, paní Marie Gabrielová, paní Pravoslava Hanušová 
a paní Marie Jiřičková.        Všem oslavencům přejeme hodně zdraví, štěstí a spokojenosti v životě.
     Za SPOZ  Renata Chejnová
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fotografie: Tomáš Cirkl
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ROCK STOCK - 5. ROČNÍK BROUMOVSKÉHO OPEN -AIR FESTIVALU. Koncert rockových kapel z Broumovska a Noworudska.
Arven, Hakband, Where is the food?, Away, Effect, Kluci z marmelády, Imodium.
Dětské hřiště v Broumově, 30. 8 2013                                                                                                                                          fotografie: Barbora Hrdá
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Kostel 
Zmrtvýchvstání
 Jednou z významných broumovských 

památek je kostel Zmrtvýchvstání ve Vel-
ké Vsi.  Tento kostel byl vybudován v roce 
1902 až 1903 podle plánů architekta Wolfa  
z Vídně. Stojí v krásném parku v Husově ulici   
a jeho výlučným vlastníkem je Diakonie Brou-
mov, která  jej  dostala darem od Náboženské 
obce Církve Československé husitské v roce 
1997. Vzhledem k jeho neutěšenému stavu již  
v následujících letech nechala Diakonie vy-
pracovat projekt na záchranu objektu s jeho 

historickou, kulturně a stavebně památkovou 
hodnotou a v letech 2001 – 2002 provedla 
rozsáhlou rekonstrukci – úpravy interiéru, 
výměnu narušených prvků konstrukce kro-
vů, výměnu střešní krytiny, úpravy fasády. 
Vše za dozoru orgánů státní památkové péče. 
V dalších letech pokračovala v drobných 
úpravách, samozřejmě dle stavu objektu  
i svých finančních možností. V loňském roce 
byla provedena výměna veškerých žlabů  
a okapových svodů na objektu fary.

Nemůžeme zapomenout ani na park, 
který je plný krásných stromů. V roce 2012 
započala Diakonie Broumov s jeho obnovou. 
Na koncepci obnovy a údržby se podíleli pa-
mátkáři pro historickou zeleň z Národního 

památkového ústavu – územní odborné pra-
coviště Josefov, dendrolog a další odborníci 
Technických služeb města Broumova. Nej-
prve byly vykáceny uschlé stromy,  náletové 
dřeviny a v letošním roce se pokračovalo 
odborným ošetřením stromů. Současně byl 
proveden ozdravný, bezpečnostní a výchovný 
řez.

Také samotné provedení veškerých zása-
hů svěřila Diakonie Broumov odborné firmě.

V údržbě, obnově a opravách bude Dia-
konie Broumov  pokračovat i v dalších letech 
tak, aby kulturní dědictví bylo zachováno  
i pro další generace.

Suchánková
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Příběhy nálezů 
českých dinosaurů
Povězme si něco o příbězích českých di-

nosaurů a jejich nálezů. Ano, i u nás se nalez-
ly jejich pozůstatky. V období triasovém na 
Broumovsku to byly stopy prvních dinosaurů 
a z křídového období celkem nedávno byla 
nalezena levá stehenní kost, úlomek žebra  
a o pár měsíců později úlomek prstního 
článku. Stopy prvních dinosaurů z triasu 
postupně učinili někteří vědečtí pracovníci 
akademie věd a tehdy ještě existujícího ústa-
vu GSVZ. Křídové první dva nálezy učinil 
amatérský sběratel, úlomek prstního článku 
svým učitelem poučená exkurze studentů – 
budoucích učitelů. Dívejte se proto okolo sebe 
dobře, třeba i vám se něco podobného podaří.

A jak to s těmi dinosaury bylo? Začněme 
těmi triasovými. Horniny tohoto stáří se vy-
skytují na území České republiky poměrně 
vzácně. Jsou součástí vnitrosudetské pánve, 
která k nám zasahuje na Broumovsko a Ná-
chodsko a vyskytují se i ve východní části 
Podkrkonoší, jihovýchodně od Trutnova. 
Jde hlavně o pískovce a arkózové pískovce  
s vložkami slepenců bohdašínského souvrst-
ví.  Ukládaly se částečně v prostředí mělkých, 
často průtočných jezer, občasných říčních 
toků a i jako větrem naváté usazeniny. Polohy 
slepenců pak vznikaly plošným splachem roz-
větralých a již erozí opracovaných hornin při 
přívalových deštích. Prostředí vzniku boh-
dašínského souvrství bylo před těmi zhruba 
210 miliony lety převážně suché a povrch 
nebyl pokryt rostlinami. To usuzuje z toho, že  
v horninových vrstvách se nedochovaly žád-
né zbytky rostlin. Nejlépe jsou tyto usazeniny 
odkryty  v lomu U Devíti křížů. Na stěnách 
lomu jsou dobře patrna šikmá zvrstvení fosil-
ních písečných dun a na vrstevních plochách 
se vyskytují i čeřiny, otisky dešťových kapek, 
skluzové struktury a bahenní praskliny. Ty 
jako důsledek vysychání jezerní plochy. Ano, 
byly to pouštní podmínky. A do takových 
podmínek občas přišli ze středu pánve, kde 
byly podmínky přece jenom lepší, kde nebyla 
úplná poušť, i první dinosauři a často zablou-
dili k jezerním plochám, aby se napili. A při 
těch příležitostech zde zanechali své stopy. 
Stopy, které zde byly nalezeny, zde zanechal 
dinosaurus  ze skupiny drobných teropodů, 
snad z rodu Coelophysis. Dosahoval velikosti 
kolem 1 m a byl to lehce stavěný, dvounohý 
dravý dinosaurus, který mnoha anatomický-
mi znaky připomínal ptáky. Někdy tito dino-
sauři žili v hejnech, jak na to ukazují nálezy  
z jiných nalezišť mimo naše území.

A jak to bylo s našimi křídovými dinosau-
ry? To se musíme přesunout do doby zhruba 
před 94 miliony lety. Tehdy byla Země  svěd-
kem největšího zdvihu mořské hladiny, za 
nímž stojí rychlý rozpad jednotného super-
kontinentu Pangey, zejména její jižní části – 

Gondwany.. Vznik nových oceánských hřbe-
tů mezi vznikající kontinenty zvedá hladinu 
světového oceánu o desítky metrů. Na území 
Čech tehdy existuje zatím souš se systémem 
říčních toků  a velkých jezer, kolem nichž 
roste bujné rostlinstvo. Prudké a krátké řeky 
přinášejí do jezer i říčních teras mnoho ma-
teriálu ze souše. Je to materiál hrubozrnný, 
většinou písek a štěrk, ale v klidném prostře-
dí se tvoří i usazeniny jemného jílu, v němž 
se zachovávají četné zbytky rostlin a drobné 
bezobratlé fauny. Zdvih oceánské hladiny 
však zaplavuje severní část Čech, kde vzniká 
česká křídová pánev, na severu se Západosu-
detským a Východosudetským ostrovem, na 
jihu však zůstává mnohem rozlehlejší ostrov 
rýnsko-český. Tady je doložena existence 

četných dinosauřích druhů, zejména v Ně-
mecku. Ale dinosauři žili i u nás. To dokazují 
i pozůstatky „kutnohorského“ iguadontního 
dinosaura, které byly nedaleko Kutné Hory 
nalezeny v mořských pískovcích cenoman-
ského období. Snad byl tento dinosaurus 
stržen do moře během prudké bouře, snad do 
něj spadl, když byl pronásledován nějakým 
dravcem či možná jen nešťastně zakopl, nebo 
bylo uhynulé tělo spláchnuto do moře během 
prudkého vodního přívalu. Jisté je, že ani po-
tom neměl náš dinosaurus klid. Tělo dinosau-
ra bylo napadeno mořskými ještěry, o čemž 
svědčí stopy jejich zubů na jeho kostech.

To jsou příběhy našich dinosaurů, které 
byly do současné doby nalezeny.

(Podle článku M. Mazucha a M. Košťáka 
z roku 2010, který byl uveřejněn v časopisu 
Vesmír, zpracoval Václav Ziegler.)

Vysvětlivky k obrázkům:
1. Stopa triasového dinosaura v pískov-

ci z lomu U Devíti křížů – nález a foto autor 
článku.

2. Rekonstrukce triasového dinosaura  
z lomu U Devíti křížů – malba Petr Modlitba

Dovětek 
Pohledem na geologickou mapu České 

republiky snadno zjistíte, že území tvořené-
ho horninami geologického útvaru triasu 
je zde poskrovnu. Část výchozů těchto hor-
nin vzniklých v podobě různých sedimentů 
(především pískovců) v časovém rozpětí 
248 – 195 milionů let před naší současností 
se nachází i na Broumovsku (v Broumovské 
vrchovině). Nacházejí se v podloží mořských 
křídových usazenin Polické vrchoviny a na 
povrch vystupují v pruhu při jejím západním 
okraji v Žacléřské vrchovině i při východ-
ním okraji v Broumovské kotlině, rovněž při 
západním okraji Jestřebích hor. Právě v této 
oblasti v lomech U Devíti křížů byly odkryty 
stopy dinosaurů, o kterých se ve svém článku 
dr. Ziegler zmiňuje. Nálezy stop nebo koster-

ních pozůstatků triasových dinosaurů jsou 
však možné i na ostatních výchozech hornin 
triasu na Broumovsku – zřejmě je to jen otáz-
ka času. Broumovsko proto v problematice  
nálezů po životě dinosaurů v Česku má svoje 
významné postavení.

Přírodovědec a pedagog Doc. RNDr. 
Václav Ziegler je výborným znalcem geologie 
i paleontologie Broumovska a ochotně vy-
hověl žádosti redakční rady našeho časopisu  
a pro obohacení jeho obsahu vypracoval výše 
uvedený článek a poskytl k němu i obrazové 
přílohy.

Již před časem také zajistil vyhotovení 
sádrového odlitku stopy dinosaura z naleziš-
tě U Devíti křížů, který jsem předal do Muzea 
Broumovska. Tam si tuto stopu může každý 
zájemce prohlédnout.               Jiří Kopecký     
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Vrtulník na náměstí
V pondělí 23. září 2013 okolo 8:oo hod ráno zasahoval záchranářský vrtulník v Meziměstí 

na náměstí u muže postiženého infarktem. Na snímku pana Bohouše Plesnivého je zachycena 
probíhající akce.

Antonín Kohl

Nový zametací vůz
Technické služby města Broumova uspěly s nákupem čisticí komunální techniky v rámci 

projektu „Snížení imisní zátěže na území města Broumova“ a v úterý 17.9.2013 jim firma KO-
BIT, spol. s r.o. Jičín slavnostně předala nový zametací vůz v hodnotě 3.315.400,- Kč vč. DPH. 
Pevně věřím, že bude sloužit nejen ke spokojenosti TS města Broumova, ale především občanů 
města.                                                                                                                              Bc. Dana Hejnišová

                                                                                                                            ředitelka TS města Broumova

Chystaná dopravní 
opatření v Náchodě

Díky téměř tříletému snažení ná-
chodské Čtyřkoalice bude již v příštím 
týdnu zahájena realizace další etapy 
dopravních opatření. Po otočení dopra-
vy v centru města bude pravděpodobně  
v pondělí 30. září 2013 zahájena výstavba 
nového kruhového objezdu u dopravního 
hřiště v Bělovsi v blízkosti česko-pol-
ských hranic. 

Stavba, jejímž investorem je ŘSD  
a jejíž realizace rozhodně nebude jed-
noduchá s ohledem na dopravní omeze-
ní, potrvá do konce listopadu letošního 
roku. Proto chceme informovat občany, 
kterých se tato dopravní omezení bu-
dou týkat, tedy nejen náchodské, ale  
i všechny, kteří Náchodem jen projíždějí, 
případně dojíždějí do Náchoda za prací, 
nákupy nebo zábavou.

Stanovení objízdných tras se neobe-
šlo bez vášnivé diskuze. Z pracovního 
jednání za účasti zástupců investora 
- Ředitelství silnic  a dálnic Královéhra-
deckého kraje, zhotovitele - firmy SaM 
silnice a mosty, a. s., Česká Lípa, projek-
tanta, Policie ČR a města Náchoda kon-
cem minulého týdne vzešly informace 
o průběhu provedení stavebních prací,  
o umístění dopravního značení a způso-
bu řízení dopravy během stavby. 

V termínu 30. 9. - 30. 10. 2013 bude  
v místě stavby obousměrný provoz (pro 
každý směr jízdy po ulici Polské bude 
jeden jízdní pruh), od 30. 10. do 30. 11. 
2013 pak bude provoz jednosměrný  
a bude řízen kyvadlově pověřenými pra-
covníky v době od 6 do 18 hodin. V noč-
ních hodinách pak budou provoz řídit 
semafory. Po celou dobu rekonstrukce 
křižovatky bude ulice kpt. Jaroše uza-
vřena jak od ulice Kladské, tak od ulice 1. 
Máje. Nebude tedy možné odbočit z ulice 
Polské na přilehlý železniční přejezd ani 
k dopravnímu hřišti. Vjezd do nákupní 
zóny bude z ul. Polské pouze odbočo-
vacím pruhem ve směru od Náchoda 
nebo od dopravního hřiště, výjezd pak 
bude možný pouze do ulice kpt. Jaroše  
a následně ul. 1. Máje. 

Ředitelství silnic a dálnic také zajistí 
potřebné dopravní značení, které bude 
informovat řidiče již při průjezdu Jaro-
měří, že v Náchodě probíhají stavební 
práce na silnici I/33. Ti se tak budou moci 
včas rozhodnout, jak se místu vyhnout.

      Jan Birke 
       starosta města Náchoda
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Zprávičky z broumovského útulku 
V měsíci červenci a srpnu našli domov 4 pejskové. Ludva u slečny v Jablonném 
nad Orlicí,  Blek v Českém Brodě,  Benjamín v Kynšperku nad Ohří,  
Melissa na Kramolně.                                                                                                     Útulek Broumov 

Další ročník 
cyklovyjížďky 

Memoriálu Josefa Šály 
se  uskutečnil i letos  
V pátek 20. září se uskutečnil již XI. roč-

ník Memoriálu Josefa Šály - pořádaný a. s. 
VEBA Broumov. Cyklovyjížďka pro zaměst-
nance VEBY a jejich rodinné příslušníky se 
těší již řadu let velké oblibě. Této sportovní 
akce se letos  zúčastnilo kolem 150 amatér-
ských cyklistů. Tentokráte trasa mířila do 
polských Vambeřic. Organizátoři akce se 
snažili vybrat trasu sjízdnou pro trekingová 
i horská kola. Trasa vedla převážně po asfal-
tových cestách, ale také trochu po lesních  
a polních cestách.

Cyklovyjížďka byla odstartována ve 14 
hodin panem ředitelem Miloslavem Geisle-
rem. S organizačními záležitostmi a trasou 
byli účastníci seznámeni panem Jiřím Vévo-
dou.

Trasa vedla z Broumova (start v parku ho-
telu VEBA) do Křinic,  zpět do Martínkovic, 
dále do Božanova, přes Studenou Vodu a po 
asfaltové cestě již do polského radkowského 
Zalevu. Z Radkówa směrem na Karlów. Za 
Radkówem cyklisté zamířili již směrem na 
Vambeřice. Z náměstí Vambeřic, které jsou 
také nazývány polským Jeruzalémem, poté 
směrem na Raszkow, kde účastníky čekalo 
malé občerstvení. Poté již pokračovali smě-
rem na Scinawku Dolnu, Tlumaczów a pak již 
přes Otovice přímo na broumovskou Velkou 
Ves a přímo do cíle cesty – do parku hotelu 
VEBA.

V parku hotelu VEBA, pod altánem, je 
čekalo občerstvení a také taneční zábava se 
skupinou PROMĚNY. Je vidět, že tato cyklo-
vyjížďka se stala velmi populární a všichni se 
již těší na další ročník. 

V letošním roce se neuskutečnil tenisový 
turnaj vzhledem ke stavebním pracím v are-
álu parku hotelu VEBA. Probíhá zde stavba 
školicího střediska a wellness centra. 

Díky za uspořádání závodu patří vedení 
akciové společnosti a také všem organizáto-
rům, kteří se o účastníky akce starali a dbali 
na jejich bezpečnost. Samozřejmostí se již 
stalo, že povinností každého je použití cykli-
stické přilby.

Petr Cirkl
foto: Jiří Vévoda  
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TIPY MĚSTSKÉ 
KNIHOVNY

 (Tucet knižních novinek)

Vladimír Vavřínek: Cyril a Metoděj – 
Mezi Konstantinopolí a Římem
Kniha líčí činnost věrozvěstů na jejich 

misiích. Podrobně se věnuje Velké Moravě, 
jejímu vymezování vůči franské říši a rozvoji 
staroslověnského písemnictví. 

Ivanka Devátá: Jak jsem se zbláznila
Vtipné vyprávění herečky a spisovatelky, 

které vrcholí její hospitalizací v psychiatrické 
léčebně. 

 
Florian Illies: 1913 – Léto jednoho 
století
Kniha na událostech v životech umělců, 

myslitelů a politiků v roce 1913 přibližuje at-
mosféru vrcholu společenského rozvoje před 
první světovou válkou. Pozoruhodná kniha 
ve skvělém překladu absolventa broumovské-
ho gymnázia Tomáše Dimtera.   

Automatická Madona – Antologie 
skupiny Ra
Antologie seznamuje s básnickou a vý-

tvarnou tvorbou členů pozoruhodného umě-
leckého seskupení, jež vzniklo po druhé svě-
tové válce. 

Markéta Veličková: Aleje české 
a moravské krajiny – Historie 
a současný význam
Monografie seznamuje se zakládáním 

alejí v minulosti a s jejich původním význa-
mem. Poukazuje na jejich cenné dědictví  
a zamýšlí se nad jejich současností a budouc-
ností. 

Jiří Škopek  – Kraj blízký mému srdci
Almanach k 80. narozeninám malíře, kte-

rý svým dílem poznamenal i Broumovsko. 
Monografické pojednání v knize napsal Vlas-
timil Havlík, pocházející z Hejtmánkovic.  

Amanda Hodkinsonová: Britania 
Road 22
Příběh polských přistěhovalců, kteří se 

po válce snaží v Anglii obnovit svůj rodinný 
život. Do domu na dobré londýnské adrese si 
však každý z nich přináší své tragické tajem-
ství. 

Jiří Mikulec: Náboženský život 
a barokní zbožnost v českých zemích
Monografie obsáhle a z různých úhlů 

přibližuje náboženský život u nás v 17. a 18. 
století. Přibližuje mj. naše barokní kulty, ritu-
ály tehdejší zbožnosti, náboženská bratrstva, 
odpůrce katolictví i konec barokní zbožnosti 
v éře osvícenství. 

Hana Skálová: Průvodce stylem pro 
šarmantní plnoštíhlé krásky – Kila navíc? 
No, a co?

Příručka radí plnoštíhlým ženám, jak se 
oblékat elegantně a přitažlivě. 

Hartwig Hausdorf: Století mystérií  
a zázraků 

Kniha přibližuje záhadné, nevysvětlené 
jevy, k nimž došlo v průběhu 19. století. 

Tanya Valková: Arabská žena
Příběh polské ženy, která s manželem 

odjede do jeho rodné Lybie. Tam se muž  ne-
čekaně ujme role manžela v tradiční muslim-
ské rodině. Týraná manželka je při pokusu  
o útěk přistižena a jeho rodinou je prodána do 
otroctví. 

Adam Blake: Evangelium prokletých 
V detektivním románu dochází k záhad-

ným úmrtím vědců, kteří se věnují výzkumu 
středověkého rukopisu. Výsledek bádání má 
vrhnout nové světlo na texty novozákonních 
evangelií.  

Internetový katalog knihovny a další 
informace, včetně kompletního seznamu 
měsíčních novinek, najdete adrese http://
knihovna.broumov-mesto.cz.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA JE OTEVŘE-
NA: pondělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin,  
v úterý až do 18 hodin, v sobotu od 8.30 do 
10.30. 

Dětské oddělení pondělí, středa a pátek 
od 12.30 do 15.30, ve středu až do 16.30.

Tel. 491 523 719
e-mail: pujcovna@broumov.net. 

Výstava 
fotografií Broumovska 

na pražské Letné
     Návštěvnicí Městské knihovny v Brou-

mově mohli před časem mezi výstavami  
v čítárně zhlédnout i kolekci fotografií Dr. 
Vladimíra Waageho z Prahy nazvanou Brou-
movsko letenskýma očima. Název výstavy se 
nedávno dostal do opačného gardu. V hos-
půdce Mokrá čtvrť na pražské Letné si na 
tři desítky působivých fotografií Broumova 
a zdejší krajiny mohli místní návštěvníci od 
půlky července do půlky září prohlížet svý-
ma, letenskýma očima. 

Autora výstavy známe jako milovníka  
a dlouholetého pravidelného návštěvníka na-
šeho města. Zdejší veřejnost se s ním, krom 
zmíněné výstavy, mohla setkat při jeho ne-
dávné přednášce o barokních kamenných 
cestách v Broumovských stěnách (opakovat 
se bude na semináři „Kulturní krajina Brou-
movska a autentické památky v ní“ v kreslírně 
klášterního gymnázia 9. října od 19 hodin). 

Obrázky měly úspěch, jeden z nich do-
konce z výstavy putoval až do Jižní Kore-
je. O tom, že výstava návštěvníky zaujala  
a byla i dobrou propagací Broumovska, svědčí  
i zápisy v návštěvní knize. Jedna z návštěv-
nic například napsala: „Děkuji za výlet na 
Broumovsko, který jsem mohla podniknout 
v jedné místnosti. Příště se možná vypravím 
i v reálu.“      

Podobně, jako se líbily obrázky, chutnal 
po dobu konání výstavy návštěvníkům i  oli-
větínský Opat.                                      (m)

„Výstava fotografií Broumovska v letenské „Mokré čtvrti“ se těšila pozornosti 
návštěvníků.“ (foto Jan Krlín)
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14. DNY POEZIE
BROUMOV

2013

18. 10. – 20. 10.

14. Dny poezie jsou součástí 
9. UMĚLECKÉHO MARATÓNU 

 Střediska Východočeských spisova-
telů a Česko–polských Dnů křesťan-

ské kultury

Konají se za podpory 
města Broumov, 

 Agentury pro rozvoj Broumovska,
 Hradeckého kraje

 a Centra kultury v Mieroszowě

Organizační výbor 14. Dnů poezie v Broumově a zúčastnění autoři
vás srdečně zvou na zahájení

14. Dnů poezie 
Autorské  čtení  básnířek a básníků
 z  Čech i Moravy, Slovenska, Polska a Ukrajiny
Do ticha skal
si můžete vyslechnout

18. 10. 2013 od 17 hodin
v Kreslírně klášterního gymnázia v Broumově

14. Dny poezie podpořilo Město Broumov,  Agentura pro rozvoj Broumovska, 
Hradecký kraj a Centrum kultury v Mieroszowě.
Jsou součástí 9. Uměleckého maratónu Střediska východočeských spisovatelů 
a Česko–polských Dnů křesťanské kultury

Krtičník japonský - 
Scrophularia ningpoensis

Víceletá bylina dorůstající výšky jednoho 
metru s dužinatým, hnědým a nepravidel-
ně brázditým kořenem. Listy jsou křižmo 

stojné, u báze stonku řapíkaté, v horní části 
téměř přisedlé. Drobné květy tvoří řídkou 
vrcholovou latu. Plod je vejcovitá dvoupouz-
drá tobolka s četnými drobnými svrasklými 
semeny. Roste v trsech v křovinách, na okraji 
lesnatých strání a podél toků v Číně, Viet-
namu a dalších zemích jihovýchodní Asie. 
Kořeny obsahují aminokyseliny asparagin, 
nenasycené mastné kyseliny olejovou a lino-

lovou, dále silice a provitamin A a jiné. Droga 
má chuť hořkou, slanou a sladkou. Má účinky 
antibakteriální, protivirové, zlepšuje funk-
ci srdce, snižuje krevní tlak i hladinu cukru  
v krvi. Poslední výzkumy potvrzují význam-
né protirakovinné účinky, na př. mléčné žlá-
zy, močového měchýře, nebo melanom. Uží-
vá se při poruchách spánku, zánětech v krku, 
při vnitřním krvácení a zácpě. Na kůži se 
mohou přikládat čerstvé listy. O ostatním se 
můžete poradit u bylinkáře pana Masláka - za 
broumovským nádražím.

Fenykl obecný - 
Foeniculum vulgare

Jednoletá, dvouletá ale i vytrvalá rostlina, 
dorůstající výšky 120 cm, s vysokou olistě-
nou lodyhou. Listy dělené, ústkové úkrojky 
podobné kopru nebo kmínu. Květy drobné, 
žluté, trsovité. Kvete od července do září. Po-
chází ze Středozemí, kde se pěstuje jako léčiv-
ka, ale i koření a zelenina. Pro farmaceutické 
účely se pěstuje varient Vulgare.

Již ve středověku se používal při léčbě 
poruchy trávicího traktu, nadýmání a při 
chorobách dýchacích cest. Silice se používá  
v likérnictví, potravinářství, cukrářství  
a kosmetice. V kuchyni se používá hlavně do 
zeleninových salátů, do polévek, omáček do 
tvarohů a chleba. Přidává se do směsi aroma-
tických bylin.

Pěstování je jednoduché, stačí mírně pro-
hnojený záhon a na jaře brzký vysev. Fenyklu 
se u nás v našich poměrech daří velice dobře.

Jaroslav Žid

Tradiční čínská 
medicína aneb rady 
bylinkaře Masláka
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Proč v poledne 
zvoní zvony?

V době, kdy nebyly noviny, rozhlas, tele-
vize, mobily, či internet, byly zvony nedílnou 
součástí života lidí na evropském kontinentu. 
Ať už ve věži katedrály, kostela, nebo alespoň 
malé kapličky či zvoničky. I když jejich původ 
tkví již ve 3. tisíciletí př. Kr. v Mezopotámii, 
první odlévané zvony pořizují křesťanští 
mniši až v 5. století. Do kostelů a měst se 
začínají rozšiřovat od 10. století, přičemž na 
našem území už o století dřív. Vážná událost 
tehdejší doby, ale častěji požáry, křtiny, svat-
ba, pohřeb, svolávání ke mši, k tomu všemu 
zvony byly zapotřebí.

Námořní bitva u Lepanta v roce 1571 dala 
zvonům další poslání. 7. října zmiňovaného 
roku vyhrála křesťanská vojska nad vojskem 
osmanské říše. Tehdejší papež sv. Pius V. dal 
najednou pokyn, aby v Římě nechali rozeznít 
zvony na počest vítězství. Potvrzení o úspěš-
né bitvě dorazilo do Říma až o několik dnů. 
Od té doby svolávaly zvony věřící k modlitbě 
Anděl Páně, jednak aby děkovali za záchranu 
v té době již tisícletého křesťanského charak-
teru Evropy, ale i na polední zastavení, chce-
te-li obědní pauzu.              P. Martin Lanži

Veřejná sbírka za účelem „Obnova kostelů z tzv. broumovské skupiny kostelů a jiných men-
ších sakrálních staveb v regionu Broumovska“ je povolena Krajským úřadem Královéhradec-
kého kraje na základě vydaného „Osvědčení o přijetí oznámení o konání veřejné sbírky“ ze 
dne 30. 11. 2012. Osvědčení bylo doručeno dnem 5. 12. 2012, dnem 6. 12. 2012 je tedy sbírka 
oficiálně zahájena.

Osoba oprávněná:  P. ThLic. Martin Lanži.    
Bankovní účet:    20036-1180703399/0800
Bankovní ústav:   Česká spořitelna a.s., pob. Broumov
Finanční prostředky budou využity výhradně na obnovu kostelů v regionu Broumovska,
 zejména v rámci projektu Pro život kostelů Broumovska.
Za každý laskavý, i třeba drobný dar, upřímně děkujeme.

      
Nedělní mše sv. – ŘÍJEN 2013  

5. – 6. října
Ruprechtice (sobota) 17:00 hod
Otovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
12. – 13. října
Vižňov (sobota) 17:00 hod
Martínkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
19. – 20. října
Šonov, kaple (sobota) 17:00 hod
Heřmánkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
26. – 27. října
Broumov, P+P (sobota) 17:00 hod
Božanov  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod

Každou neděli je v 16:00 hod v kostele 
Panny Marie modlitba sv. růžence.

Mše sv. v týdnu, Broumov – 
ŘÍJEN 2013

Úterý       k. sv. Václava           7:00 hod
Středa     k. sv. Václava         17:00 hod
Čtvrtek   děkanský k.           17:00 hod*
Pátek        děkanský k.           15:00 hod
Sobota   dle nedělní tabulky   17:00 hod

* Ve čtvrtek 3. 10. je mše sv. v klášterním 
k. v 8:00 hod.
Svátost smíření 20 min před každou mší 
sv.
Poslední sobota v měsíci od 09:00 hod
v P+P.
Adorace: pátek, P+P, 15:30 – 16:30 hod 

S knihou o broumovských kostelích u kardinála Duky 
V poslední zářijové úterý přijal na audienci na Arcibiskupství v Praze kardinál Dominik 

Duka, OP fotografa Jana Záliše v doprovodu administrátora broumovské farnosti P. Martina 
Lanži. Jan Záliš předal panu kardinálu svoji autorskou knihu o broumovské skupině kostelů. 
V další části setkání pan kardinál opětovně potvrdil svůj zájem o kraj, který ještě jako králové-
hradecký biskup častokrát navštěvoval a už tehdy mu byl velice nápomocen. 

P. Martin Lanži 

Veřejná sbírka je obecně jednou z možností, 
jak obnovu kostelů a dalších sakrálních staveb
Broumovska financovat a realizovat
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Přehled oprav na broumovských kostelích od r. 2007 do r. 2012 
•  Broumov, k. sv. P+P, elektroinstalace:
2010 400.207,- Kč /KHk - de minimis 100.000,- Kč; Biskupství HK 150.000,- Kč; farnost 150.207,-Kč/
•   Broumov, k. sv. P+P, střecha:
2012 671.705,- Kč /MK Program regenerace 234.000,- Kč; Město Broumov 67.000,- Kč; BÚ HK 200.000,- Kč; farnost 134.705,- Kč/
•   Heřmánkovice, k. Všech svatých, obnova poškozené-propadlé části stropu, rok 2011:
MK ČR - Program ORP - Broumov (150.000,- Kč); Královéhradecký kraj - Grant 11KPG02-0029 (350.000,- Kč); Děkanství Broumov 
(100.092,- Kč).
•  Martínkovice, k. sv. Jiří a Martina, restaurování fresek v letech 2007 - 2012:
2007  560.189,- Kč
2008  650.000,- Kč
2009   560.000,- Kč
2011  500.007,- Kč
2012  568.567,- Kč
Celkem  3.398.737,- Kč
/MK ČR PZAD 2.822.120,- Kč; KHk - grant 200.000,-Kč; ostatní (OÚ Martínkovice, farnost, sponzoři) 376.617,- Kč/
•   Otovice, k. sv. Barbory, oprava střechy:
2008 297.305,- Kč /MK „ORP“ 250.000,- Kč; farnost 47.305,- Kč/
2009  500.072,- Kč /KHk - grant 170.000,- Kč; BÚ HK 125.000,- Kč; KHk, KHk - de minimis 200.000,- Kč; farnost 5072,- Kč/
Celkem 797.377, - Kč /MK ČR „ORP“ 250.000,- Kč; KHk - grant 170.000,- Kč; Biskupství HK 200.000,- Kč; KHk - de minimis 200.000,- Kč; 
farnost 52.377,- Kč/
•   Ruprechtice, k. sv. Jakuba Většího, oprava střechy:
2011 150.025,- Kč /KHk - de minimis 150.000,- Kč; farnost 25,- Kč/
•   Vižňov, k. sv. Anny, oprava střechy:
2009 166.997,- Kč /MK „ORP“ 150.000,- Kč; farnost 16.997,- Kč/
2011 400.001,- Kč /MK „HF“ 250.000,- Kč; KHk - grant 150.000,- Kč; farnost 1,- Kč/
2012 500.001,- Kč /MK „ORP“ 200.000,- Kč; KHk - grant 200.000,- Kč; Město Meziměstí 100.000,- Kč/
Celkem 1.066.999,- Kč /MK ČR 600.000,- Kč; KHk - grant 350.000,- Kč; Město Meziměstí 100.000,- Kč; farnost 16.999,- Kč/
VARHANY:
•   Božanov, k. sv. Marie Magdaleny:
2012 - 280.000,- Kč /KHk - grant 200.000,- Kč; farnost + sponzoři 80.000,- Kč/
•    Martínkovice, k. sv. Jiří a Martina:
2002 - 2010 1.554.200,- Kč /KHk - grant 1.020.000; Obec Martínkovice 219.900,- Kč; farnost + sponzoři 314.300,- Kč/
                                                                  P. Martin Lanži
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V souvislosti s probíhajícím druhým ko-
lem církevních restitucí zjitřila Česko mír-
ně, Broumovsko pak asi adekvátně silněji, 
zpráva o údajné kolaboraci broumovských 
benediktinů s nacistickým režimem. S infor-
mací o objevu dosud neznámých dobových 
dokumentů přišla jako první ČT, následně to 
pak proletělo nejrůznějšími veřejnými médii. 
Samozřejmě nejde o náhodu, dokumenty byly 
někým vyšťárány za jednoznačným účelem 
zpochybnění restitučních nároků řádu. Jedná 
se o čisté politikum. To je však zcela legální, 
přičemž ponechme stranou, že ne vše legální 
je také automaticky dobré, správné, mravné 
atp. Legální bylo parlamentní rozhodnutí  
o restitucích, legální je nyní i oponentní úsilí 
o jejich zpochybnění zákonnou cestou v jed-
notlivých konkrétních případech. Podle mé-
dií za vynesením dokumentů na světlo stojí 
náchodský starosta za ČSSD J. Birke (mimo-
chodem velmi rozšířené příjmení na předvá-
lečném Broumovsku), přičemž údajně ne-
chce prozradit, jak k nim přišel. Stopa povede 
nejspíše po stranické linii na ministerstvo ze-
mědělství, ale to není podstatné. Pokud nyní 
půjde o právní bitvu, která se bude stroze za-
bývat pouze otázkou, zda se u předmětných 
majetků jednalo o „benešovský“ konfiskát či 
nikoli, čili zda daná věc odporuje či vyhovu-
je platným zákonům, pak prosím. U toho by 
však mělo zůstat. Samotný obsah nalezených 
dobových dokumentů, kde se argumentuje 
údajnou kolaborací broumovských benedik-
tinů s nacisty, by zde měl být ponechán stra-
nou. Jsem si totiž více než jist, že tato očer-
ňující obvinění byla tehdy z většiny zveličena 
či zcela uměle vykonstruována právě a jen za 
politicky motivovaným účelem dosažení kon-
fiskace. Aktuálním úředně-právním úkolem 
je však pouze věcně zjistit, zda ke konfiskaci 
účinně došlo a dostat vzniklou restituční zá-
ležitost do souladu s platným zákonem, nikoli 
vynášet historické či morální soudy. Otázka 
zhodnocení chování se broumovských be-
nediktinů za války by měla být přenechána 
historikům. Jejich případná odpověď by byla 
jistě daleko složitější a nejednoznačnější, než 
jak ji předkládají nyní na světlo vytažené ten-
denční dokumenty.

Protože jsem však byl mediálně nechtě-
ně vtažen do „hry“, cítím se nyní povinen  
v rámci svých možností, schopností a znalostí 
uvést určité věci na pravou míru. Absolvoval 
jsem totiž neformální telefonický rozhovor 
s redaktorkou hradecké přílohy MF Dnes  
Š. Tůmovou, která se ode mne pokusila  
k dané věci zjistit něco více. Výsledkem byla 
tu méně, tu více zkreslená interpretace mých 
(varoval jsem již v rozhovoru) zmatečných, 
ale (ještě jednou zdůrazňuji) neformálně ve-
dených úvah. Do úst mi tak v novinách napří-
klad bylo vloženo, že „mladí řeholníci mohli 

být nadšeni Hitlerovou ideologií“, což inter-
netová verze článku umocnila ještě suges-
tivním mezititulkem „Benediktini asi nebyli 
neviňátka, míní muzejník.“ Já jsem však ve 
skutečnosti uvedl něco ve smyslu, že mnoho 
o věci nevím, ale že chybou by jistě bylo po-
hlížet na benediktiny jako na pozemským dě-
ním nedotčená neviňátka, stejně jako jim zas 
případně z druhé strany chtít nasazovat psí 
hlavu. Benediktini nežili ve vzduchoprázdnu, 
byli z masa a kostí a nebyli přirozeně imunní 
vůči dobovým společenským náladám. Jsem  
i na základě jistých drobných konkrétních in-
dicií přesvědčen, že někteří jedinci německé 
benediktinské komunity, zejména ti mladších 
ročníků, byli nadšeni ideou sjednocení všech 
Němců ve velkoněmecké říši, jakési obnove-
né Svaté říši německého národa, která by byla 
přirozeným hegemonem sjednocené Evropy. 
Samozřejmě jim proto nebylo proti mysli při-
vtělení tzv. Sudet k Německu politickou ces-
tou. Věřili, že v nově uspořádaných poměrech 
dojde i k odstranění panujících křiklavých 
sociálních nerovností, samozřejmě z křesťan-
sko-konzervativních pozic. To je však něco 
zcela jiného, než do úst mi vložené „nadšení 
Hitlerovou ideologií“ pojící se s plány na to-
tální válku a rasové vyvražďování a jiné lum-
párny. 

Pokusím se nejprve o věcný a časový 
přehled: V záležitosti údajné benediktinské 
kolaborace jsou momentálně dostupné čtyři 
dokumenty. Nejstarší je parlamentní inter-
pelace poslanců za Československou stranu 
národně socialistickou ze dne 16. ledna 1946 
na ministra zemědělství (MZ) Júlia Ďuriše.  
Zdá se, že právě oni, a nikoli komunisté, jak 
bychom možná předpokládali, celou snahu 
o konfiskaci klášterního majetku podle tzv. 
Benešových dekretů odstartovali, i když pr-
votně se jim k tomu jistě muselo dostat něja-
kého podnětu, dosti pravděpodobně z naše-
ho regionu.  V takřka všeobecné atmosféře 
poválečného konfiskačního apetitu zde však 
není prvenství toho či onoho podstatné. Ke 
konkrétní konfiskační argumentaci se ještě 
dostaneme, zde však prozatím za zmínku sto-
jí některé poslanci ČSNS použité formulace  
a termíny: „klášter... byl vždy zarputilým, sle-
pým, germanisačním střediskem... a působil 
germanisačně a teroristicky na české kněze, 
umístěné v klášteře, vlivem svých germán-
ských opatů.“ Pod interpelací jsou krom čtyř 
hlavních předkladatelů podepsáni ještě další 
spolustraníci, mezi nimi například dr. Milada 
Horáková. Jestlipak se na tu účelově štvavou, 
na benediktiny „jak železná pěst“ dopadající 
„poezii“ rozpomněla, když na ni později ko-
munistický prokurátor Urválek dštil podob-
ně formulovaná obvinění, že pracovala pro-
tistátně-zločineckým a úkladným způsobem 
ve spiklenecké zrádcovské bandě? Interpelaci 

osobně vznášel poslanec dr. Vladimír Krajina 
- jak mu mohly takovéto absurdně tendenč-
ní formulace přejít přes rty, když sám musel 
přibližně v téže době čelit komunisty uměle 
vykonstruovanému obvinění z kolaborace  
s nacisty? (Jen pro zajímavost ve zkratce: Za 
okupace byl jedním z nejvýznamnějších členů 
odboje, při výsleších po svém dopadení lec-
cos prozradil a navíc si v rozporu s přísným 
zákazem schovával kopie odesílaných tele-
gramů do Londýna, čímž byly prozrazeny šif-
rovací klíče – jsem poslední, kdo by mu něco 
z toho vyčítal, ale musel více než dobře vědět, 
jak lehce lze propadnout nepěkným nařčením 
a obviněním.)

Ministr Ďuriš, který jako člen KSČ na 
interpelaci slyšel jistě velmi ochotně, nařídil 
na jejím základě provedení vlastního šetření 
přímo na Broumovsku a Policku neprodleně 
ještě koncem ledna. Výsledná zpráva vyšetřu-
jícího ministerského úředníka není (alespoň 
prozatím) k dispozici, ale lze předpokládat, 
že to nejpodstatnější z ní bylo uplatněno v mi-
nistrově parlamentní odpovědi na interpelaci 
dne 13. února 1946 a pak i v jeho pozdějším 
písemném rozhodnutí zaslaném do brou-
movského kláštera. Oba tyto dokumenty jsou 
k dispozici. V odpovědi poslancům mj. uvedl, 
že pro konfiskaci je nezbytné, aby příslušný 
okresní národní výbor podal zemskému ná-
rodnímu výboru návrh na vydání rozhodnutí 
a na jaká přesně ustanovení „Benešova“ de-
kretu je věc nutné lidově řečeno „napasovat“. 
Tím podal přesný návod, ne-li prakticky pří-
mo pokyn k dalšímu postupu. 

A Okresní národní výbor v Broumově 
(ONV) také neotálel, přesně dle instrukcí zá-
ležitost projednal na své schůzi již 15. února 
1946 a pouhých pět dní nato putoval odsud 
vzešlý návrh na konfiskaci k zemskému ná-
rodnímu výboru do Prahy (rovněž prozatím 
není k dispozici, ale zmiňuje to dokument 
MZ). Stejný návrh (dochovaný) odeslal 4. 
března zemědělský odbor ONV i ministrovi 
zemědělství. Ten pak na základě výše uve-
deného a po dohodě s ministerstvem vnitra 
učinil rozhodnutí o konfiskaci zemědělského 
majetku klášterního velkostatku Broumov 
a Police. Dochovaným výměrem z prosin-
ce 1946 o tom informoval představeného 
broumovského kláštera P. Johna Cherfa, což 
byl člen komunity amerických benediktinů 
s českými kořeny (viz o nich například v Br. 
zpravodaj 8/2002, str. 12), kterou po odsunu 
německých kněží k záchraně broumovského 
kláštera povolal tehdejší břevnovský admini-
strátor P. Anastáz Opasek.

Jak již řečeno, platnost toho rozhodnutí 
bude v nynějším restitučním řízení jádrem 
sporu. Jakými argumenty se všechny zúčast-
něné strany snažily své konfiskační úsilí po-
depřít, si povíme v příštím čísle.

Karel Franze, Muzeum Broumovska

Pokus o vyjasnění, jak to bylo s údajnou 
benediktinskou kolaborací (část 1.)
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20.00 - 21.00 hod
Sportovní hala - velký sál
PILATES
Marcela Vondroušová

ČTVRTEK 

16.30 - 17.30   
Sokolovna
CVIČENÍ RODIČŮ S DĚTMI 
Majka Hašková a Radek Kolář 

18.00 - 19.30 hod                                                                   
Sportovní hala - zrcadla
TAE-BO 
Jitka Jirmanová  

19.00 - 20.00 hod  
Sportovní hala - velký sál
ZDRAVOTNÍ CVIČENÍ 
Marcela Vondroušová   

  
20.00 - 21.00 hod
Sportovní hala - zrcadla
POWER JOGA
Pepa Gruner   

 
20.00 - 21.00 hod
Sportovní hala - velký sál
ZUMBA
Katka Benešová
 
CENÍK: 
vstupné na jednotlivé hodiny 20  Kč        
při zakoupení permanentky na 5 hodin 
75 Kč   
při zakoupení permanentky na 10 hodin 
150 Kč   

 
    

 ROZVRH HODIN 2013/ 2014 
(Rekreační sport - Slovan Broumov)

PONDĚLÍ 

15.30 - 16.30 hod  
Sportovní hala - zrcadla
DISKO TANCE (děti)  
Iva Hoffmannová  

 
19.00 - 20.00 hod
Sportovní hala - zrcadla
BODYSTYLING
Markéta Flousková 

20.00 - 21.00 hod
Sportovní hala - zrcadla
SPORTOVNÍ TANCE
Michal Ticháček 
    
20.00 - 21.00 hod
Sportovní hala - velký sál
AEROBIC
Marcela Vondroušová

ÚTERÝ  

17.30 - 19.00 hod 
Sportovní hala - zrcadla   
TAE-BO       
Jitka Jirmanová

19.00 - 20.00 hod 
Sportovní hala - zrcadla
STEP 
Gábina Hofmanová

STŘEDA   
 

14.00 - 15.30 hod  
Sportovní hala - velký sál
GYMNASTIKA (děti)  
Věra Veselovská   

   
20.00 - 21.00 hod  
Sportovní hala - zrcadla
BOSU
Markéta Flousková

Ukončení prázdnin 
v Rožmitále
Dva měsíce prázdnin utekly jako voda v 

potoce a je tu najednou jejich konec. Ten je 
pro některé děti smutný a pro některé veselý, 
zvláště pro prvňáčky. Všichni si konec prázd-
nin oslavili třídenní akcí v bývalé škole. Sešli 
se už v pátek v 17,00 hod. a po ubytování se 
v tělocvičně měli jen jediný úkol. Uvařit ve-
čeři pro 28 strávníků. Nebyl to jednoduchý 
úkol. Jedni škrabali brambory, jiní se motali 
kolem plotny a za pomoci dospělých se po-
dařilo uvařit plný hrnec chutné polévky. Že 
byla výborná, dokazovalo, že si šli někteří  
i pro nášup. Po večeři se pouštěly video filmy 
a všichni se připravovali na ranní výšlap do 
místního lomu, kde se na vyhlídce na konci 
naučné stezky kochali nádherným pohledem 
na celou Broumovskou krajinu. Po návratu  
k obědu na ně čekal bramborový guláš, který 
zatím naše členky ČČK uvařily.  Po obědě až 
do večera se hrály různé hry, jak s míčem, tak 
bez něj. K večeři se podávala na ohni pečená 
kuřata. Bylo jich najednou 8, více se jich na 
rožeň nevejde, a ugriloval je sám předseda 
místní organizace. Všichni si tu pochoutku 
moc pochvalovali.              

Po setmění se konala strašidelná stezka 
odvahy a diskotéka pro všechny. Ráno se po-
dávaly koláče s čajem a následoval rozchod do 
domovů.                                      

 Dětí, které jdou do školy už poslední rok, 
jsem se ptal, co po škole, kam půjdou. Vět-
šinou krčily rameny s tím, že zatím nemají 
představu. Děvčata by ráda studovala dál, 
ale co potom? A kluci by se šli někam na něco 
učit, ale kam, tady na Broumovsku těch mož-
ností moc není, dojíždět do Hronova anebo 
ještě dál, stojí peníze. S internáty bývá často 
také problém, takže je na konci školního roku 
čeká ne zrovna lehká volba.         

Já když jsem se učil v roce 1970-73 v Ja-
roměři a byl na internátě, tak tam panovala 
přísná předvojenská disciplína a tvrdý režim 
naší paní vychovatelky.  Tenkrát jsem se učil 
pro státní statek a ten celé učení financoval  
s tím, že po vyučení budu u nich 10 let praco-
vat, což nebyl s jistotou, že mám zaměstnání, 
problém. Nevím, jestli v dnešní době existuje 
podnik, který nabízí tak výhodné podmínky.

Výjezd na kolech
Tak jako v předchozích dvou letech, tak 

i letos jsme připravili již třetí ročník výjez-
du na kolech, takzvaný Rožmitálský pedál, 
který se uskutečnil 14. 9. u bývalé školy, ale 
vzhledem k tomu, že celý den pršelo a nedala 
se projet celá plánovaná trasa, využili jsme 
občasného mrholení a jelo se jen k bytovce  
a zpět. Těch 16 účastníků, někteří i v do-
bovém oblečení, bylo sice tak trochu zkla-
maných, ale v naději, že v příštím roce bude 
lépe. Po menším pohoštění a občerstvení se  
všichni v dobrém rozjeli do svých domovů. 

Za MSČČK Dušan Gajdoš
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Muzeum papírových modelů
Tyršova 341
549 54 Police nad Metují
Mobil: (+420) 777 828 657
Otevřeno celoročně včetně pondělí.
Web: www.mpmpm.cz
E-mail: info@mpmpm.cz

NABÍDKA KROUŽKŮ A AKTIVIT
PROGRAMY PRO ŠKOLY
LISTOPADOVÉ TVOŘENÍ
4. – 15. 11. 2013
Program pro školní a předškolní skupiny. Tvoření z přírodnin a 

papíru. Cena programu 20 Kč dítě, pedagogický doprovod zdarma.

ADVENTNÍ DÍLNY
9. – 20. 12. 2013
Připomenutí tradic, tvoření nejen z papíru. Cena programu 20 

Kč dítě, pedagogický doprovod zdarma.

KROUŽKY A AKCE V MUZEU
MODELÁŘSKÝ KROUŽEK
pondělí od 14:30 do 16:00
věk 6-9 let (mladší děti s doprovodem) středa od 15:30 do 17:00
věk 10-15 let

OTEVŘENÝ ATELIÉR, OD 14 HODIN
Každou třetí neděli v měsíci:
22. září – DRACI
Přijďte si vyrobit svého draka, za příznivého počasí si ho i spo-

lečně vyzkoušíme. Vstupné děti do 6 let zdarma. Ostatní 30 Kč.

20. října – DÍLNA v rámci MEZINÁRODNÍCH
MODELÁŘSKÝCH DNÍ 2013
Vstup zdarma.

24. listopadu – KRATOCHVILNÉ
VYSTŘIHOVÁNKY DO OKEN
Vstupné děti do 6 let zdarma. Ostatní 30 Kč.

22. prosince – DÁREK NA POSLEDNÍ
CHVÍLI: BETLÉM
Výroba betlému pod vedením Martiny Noskové.
Vstupné děti do 6 let zdarma. Ostatní 40 Kč.

MEZINÁRODNÍ MODELÁŘSKÉ DNY
19. – 23. října 2013
více informací www.mpmpm.cz

NOČNÍ PROHLÍDKA MUZEA 28. 10. 2013
Ve sváteční den přijměte pozvání do Muzea papírových mode-

lů. Prohlédněte si expozici za nočního osvětlení. Pro zájemce bude 
k dispozici průvodce. Otevřeno od 19:30 do 21:30. Děti do 6 let 
zdarma, ostatní 30,-Kč.

24. 12. 2013
ŠTĚDRÝ DEN V MUZEU od 10 do 16 hodin
Prohlídka ve Vánoční atmosféře, zdobení perníčků, výroba oz-

dob na stromek. Vstupné děti, studenti, důchodci zdarma. Dospělí 
30 Kč.

KOMENTOVANÉ PROHLÍDKY MUZEA
NA ŠTĚPÁNA
26. 12. 2013
Komentované prohlídky expozice ve 14:00 a 15:00 hodin. 
Prohlídka v ceně vstupného
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Chcete umět tančit a nejde vám to?
Je to jednoduché, my vás to naučíme.

Kulturní společnost HOP
- Petr Hofman pořádá

taneční 
     pro manželské  

a partnerské páry,
začátečníky

Začínáme 11. října 2013  
na sále Střelnice Broumov          

Vyučují p. Igor a Lucie Štěpovi.  

Přihlášky a informace 
na tel. 603700181, 

605273944, 491521345.

POZOR!  Taneční 2014      
Společenský sál Střelnice Broumov

Kulturní společnost HOP - 
Petr Hofman zahajuje již nyní zápis 
do podzimního kurzu 
společenského tance a chování roku 2014

Nabízíme: 
• výuku společenských tanců, 
   country tanců
• základy etikety
• záznam základního kurzu tanečních 
   na DVD
• pokračovací kurz pro pokročilé
• kurz pro manželské, partnerské 
   a jiné páry
• půjčovnu šatů na věneček

Do kurzu je možné se přihlásit osobně 
na sále Střelnice v Broumově
 od 19,00 - 19,30 hod. 
ve dnech 11.10., 18. 10. a 25. 10. 2013
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ARKÁDA BOŽANOV
. akce pro uzavřenou společnost
. zdarma zapůjčení grilu UMG typ D1 na prasátko 
. nabídka ubytování ve statku broumovského typu

www.arkadabozanov.cz
tel. 720 292 880

AUTOŠKOLA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy
skupin řidičského oprávnění

A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
29. 10. 2013 od 15 hod.

Police nad Metují
31. 10. 2013 od 15 hod.

Informace na tel. číslech
491 522 877
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

Výkup nábytku
a nepotřebné veteše.

Likvidace pozůstalosti.
P. Vágner

Gen. Svobody, Broumov 1/5
606 270 421

Platba v hotovosti!

Koupím zemědělské
pozemky.

PLATÍM HOTOVĚ!
Tel: 734 231 272

PODZIMNÍ BROUMOVSKÉ

RARAŠENÍ
9. 10. 2013 OD 14.00 DO 17.00 HOD.

V HOTELU VEBA
PROGRAM:

DLABÁNÍ DÝNÍ
HUDBA K POSLECHU I TANCI
GRILOVÁNÍ (BUŘTÍK, PÁREČEK, 
                       KLOBÁSKA, KUŘÁTKO)
NA KAŽDÉHO, KDO PŘIJDE V MASCE,

ČEKÁ SLADKÉ PŘEKVAPENÍ
POŘÁDÁ: HOTEL VEBA, E. D. A AGENTURA BROUMOV,

ČSŽ BROUMOV
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Pronajmu byt 2+1 
v Broumově na náměstí. 
Info: mob. 608 880 271

ZVEME VÁS 
K NÁVŠTĚVĚ

NA PLOŠE 400 m2 
UVIDÍTE VŠE,

CO POTŘEBUJE 
VAŠE KOUPELNA

Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm)  1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) ........................... 250 Kč
                                 (9 cm x 3 cm) ............................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov
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